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شرکت های هواپیمایی در کشور ما از سال های گذشته 
به دلیل عدم مدیریت صحیح ، ناکارآمدی، نبود سیستم بروز 
و با کیفیت، نبود ارتباط مؤثر با شرکت های معتبر هوایی دنیا، 
عدم سرمایه گذاری در بخش تحقیقات و آموزش نیروهای 
با دانش، نبود در آمد زایی مکفی و غیره دچار برخی چالش 

ها و مشکلات شده اند.
یکی از مشکلاتی که خیلی مشهور و معروف است کمبود، 
فرسودگی، تحریم ناوگان و قطعات می باشد. این موضوع باعث 
شده است شرکت های هوایی هر نوع هواپیمایی که امکان 
خریدشان در بازار وجود دارد به سراغش بروند و بخرند. این 
موضوع باعث شده است تنوع ناوگان افزایش پیدا کند و این 
روند قطعا هزینه شرکت ها را به مراتب افزایش داده است. 
چون برای هر نوع هواپیمای جدید که وارد سیستم می شود 
نیازمند خلبان جدید، نیروی فنی جدید، انبار جدید، استاک 
جدید که بسیار هزینه زا است، می باشد. این کار باعث می 
شود هزینه های شرکت های هواپیمایی به مراتب افزایش 
پیدا کند و شرکت های هواپیمایی را دچار چالشها و مشکلات 

اقتصادی و مالی فراوانی بکند.
معضــل بعدی کاهش جدی در آمــد و منابع درآمدی 
اســت. از یک طرف ما منابع در آمدی شرکت ها را فقط به 
فروش بلیط، بار و نظیر اینها اختصاص دادیم. از طرفی دیگر 
هزینه ها در داخل کشور متورم شده است یعنی هزینه ها 
افزایش پیدا کرده است و ما شاهد کاهش درآمدها هستیم. 
به نظر می آید علاوه بر فروش بار و بلیط مسافر و نظایر آن، 
پلت فرم های متعدد دیگری هستند که امکان کار روی آنها 
وجود دارد و باعث می شود تأثیر تحریم و فرسودگی ناوگان 
در آن کمتر باشد. مثل کترینگ که می تواند منبع در آمد 
خوبی باشــد.و یا خدمات هندلینگ  و فرودگاهی که باعث  
ایجاد منبع درآمدی خوبی می شــوند. اگر امکانات لازم در 
اختیار کترینگ فرودگاهی و خدماتی قرار بگیرد می تواند 
در آمد زایی آنها افزایش پیدا کند. همچنین خدمات فنی و 
مهندسی هم می توانند منبع در آمد خوبی باشند. علاوه بر 
فروش بار مسافر، پلت فرم های زیادی هست که با تقویتشون 
 در درون و ارایه تسهیلات توسط آنها می تواند منشأ در آمد 

و خیر و برکت شوند.
با محدویت هایی که ناشی از تحریمی که منجر به ایجاد 
نقصان در زیر ســاخت های اجرایی شده است، مانند تهیه، 
نصب و بروز رسانی نرم رسانی نرم افزار های مورد نیاز مثل 
فروش بلیط، بار، قرار داد های بین المللی نظیر قرار داد های 
فرودگاهی، قرار داد های کد شرینگ، قرار داد های کترینک، 
خدمات فنی و مهندسی که به خاطر محدویت های ناشی از 
تحریم ها باعث نقصان شده و مشکلاتی را ایجاد کرده است. 
به عبارت دیگر مــا از نظر نرم افزاری هم با این صنعت 

فاصله پیدا کرده ایم و بروز نیستیم.
بــه خاطر صرفه جویی ها از تربیت نیروی انســانی کار 
آمد، متخصص و مجرب، برگزاری دوره های آموزشی، اعزام 
کارکنان به شعب دیگر و سایر حوزه ها، از رشد و شکوفایی 
بخش منابع انســانی جلوگیری شده است و این نقصان به 
بدلیل عدم توجه جدی در گذشته عمیق تر هم شده است.

از ســال های گذشته و بالاخص از ابتدای برنامه توسعه 
پنجم، عدم هماهنگی نرخ رشــد تورم با نرخ رشــد در آمد 
شرکت های هوایی و نرخ هزینه ها هم خوانی و هم راستایی 
نداشته است. طبق آخرین آمار سال های گذشته نرخ رشد 
هزینه ها نزدیک به ۵۴درصد بیشتر از نرخ رشد در آمد شرکت 
های هوایی بوده است. این آمار مربوط به آخر برنامه پنج ساله 
چهارم می باشد. با بررسی دقیق تر متوجه می شویم که رشد 
هزینه شرکت های هواپیمایی با سرعت بیشتری نسبت به 
افزایش قیمت بلیط یا خدمات آنها افزایش پیدا کرده است 
و در آمد ها به آن سرعت رشد پیدا نکرده است. این تفاوت 
رشــد باعث بروز مشکلاتی جدی برای اقتصاد شرکت های 

هواپیمایی شده است.
از ســال های گذشــته ساختار ســازمانی شرکت های 
هوایــی ما با شــرایط روز دنیا و ســایر کشــورها تطابق 
 پیدا نکــرده اســت و از انعطاف پذیــری و چابکی خوبی 
برخوردار نبوده است. برای همین است در تعاملاتش با شرکت 
های کوچک و بزرگ داخلی و خارجی دچار مشــکل شده 
اســت. با بررسی برخی از شرکت های هوایی روی منحنی 
عمر ســازمانی به این نتیجه می رســیم که آنها در مرحله 
پیری قرار دارند و شاخص های پیری در شرکت های هوایی 

مشهود می باشد.

یادداشت

 قلب ورزش 
 برای 
کرمان تپید

 افزایش
  ترانزیت ایران
 و ترکیه

 یک عقبگرد
  بی موقع
 برای طلا!

 توسعه تجارت با همسایگان
عهدی که به ثمر نشست

افزایش خوداتکایی کشاورزی با 
ورود ارقام جدید برنج

گام بلند حمایت از حقوق 
کارگران

 ۶۰ درصد حجم سدهای 
مهم کشور خالی است

بی تردید، اصلی تریــن دغدغه هر کارگری 
مسأله امنیت شغلی اوســت که به تأمین 

معیشت گره خورده است...

چنانچه با همکاری کشاورزان و مصرف 
کنندگان ارقام پرمحصول جایگزین ارقام 

دیگر شود، تولید برنج افزایش پیدا می کند...

از همان آغاز دوره سیزدهم ریاست جمهوری، 
توســعه تجارت با همســایگان از طریق 

دیپلماسی اقتصادی برای کاهش ...

وضعیت نامطلوب بارش ها در پاییز امسال و 
تداوم آن در روزهای نخست فصل زمستان 

سبب کاهش شدید حجم آب ۱۳ سد...
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دستیابی کشور به بسیاری از فناوری ها با همت جوانان امکان پذیر شده است

دستیابی کشور به بسیاری از فناوری ها با همت جوانان امکان پذیر شده است
مرتضی قدیمی  -  رییس جمهور در اجتماع بزرگ مردم زنجان گفت که جمهوری اسلامی ایران امروز پیشرفته و فناور است و دستیابی کشور به بسیاری از فناوری ها با همت جوانان امکان پذیر شده است و این پیشرفت با 

ترور متوقف نمی شود.

دشمنی دشمنان 
برای آن است که نظام 

جمهوری اسلامی 
بر حق مظلومان و 

فلسطین تاکید دارد، 
دفاع از مظلومان عالم 

و خروشیدن بر ظالمان 
و مستکبران سیاست 

ماست که آن را سیاست 
حق و درستی می دانیم.

پایتخت شور و شعور حسینی شاخص نورانی برای مردم این دیار است. 

 تحویل بیش از 7 هزار مسکن به زنجانی ها
رییس جمهور یادآور شد که در سفر دور نخست به زنجان،  در زمینه ساخت مسکن 
کارها آغاز شده بود و امروز بیش از هفت هزار مسکن در سراسر استان آماده تحویل 
به مردم اســت.وی بیان کرد که بیش از ۱3 هــزار میلیارد تومان و 6۰ میلیون دلار 
در مدت فعالیت دولت در اســتان زنجان سرمایه گذاری شده  است و شاهد کاهش ۵ 

درصدی میزان بیکاری در استان زنجان بوده ایم.
رییــس جمهور افــزود که بیش از ۱۰ هزار زمین نیز در اســتان آماده تحویل به 
متقاضیان است و در حوزه مسکن  کار با شتاب و همکاری مردم و مسوولان ادامه دارد.

رئیســی اظهار کرد: خانواده هایی که در زمان سفر دور نخست به استان در بافت 
فرسوده و شرایط نامناسبی اسکان داشتند، امروز صاحب خانه شده اند.

وی بــا اعلام اینکه اصلاح در نحوه بهره برداری از منابع آبی وضع آب کشــاورزی 
استان زنجان بهبود پیدا کرد،گفت که بیشترین آب مصرفی در کشور مربوط به حوزه 
کشــاورزی است که اصلاح در نحوه بهره برداری از منابع آبی و آب رسانی زیرسطحی 

گام مؤثری در این بخش خواهد بود.
رییس جمهور تاکید کرد که دولت به دنبال حل مسایل و ارائه راهکار در زمینه های 

گوناگون فناوری، علمی، صنعتی و کشاورزی است.

  بهره برداری از ورزشگاه ۱۸ ساله زنجان تا شهریور ۱40۳/ شأن مدیران 
دولتی استان خدمت گزاری است

وی همچنین گفت که پیش از حضور در جمع شما مردم عزیز،  برای پیگیری آخرین 
وضعیت و بازدید از ورزشگاه زنجان به محل این ورزشگاه رفتیم.

رییس جمهور ادامه داد که ۱۸ سال است کار این ورزشگاه در استان زنجان آغاز 
شده و جوانان عزیز ما انتظار بهره برداری به موقع داشتند ولی همچنان به بهره برداری 
نرســیده اســت و هنوز درصدی از کار تکمیل باقی مانده؛ به یاری خداوند و با تامین 
اعتبارهای مورد نیاز تا شهریور سال آینده این ورزشگاه به بهره برداری خواهد رسید.

رئیسی تاکید کرد که مدیران دولتی استان بدانند که جایگاه و شان ما خدمت گزاری 
مردم است. حتی اگر امکان اجرای تحقق و درخواست مراجعان به دستگاه و سازمان 

خود را ندارید باید دلیل آن را به آنان بگویید.

 آیت الله سید ابراهیم رییسی در دیدار با مردم زنجان در مصلای 
بزرگ این شهر و در جمع پرشور زنجانی ها افزود که بسیاری از صنایع 
از جمله صنعت هســته ای در کشــور ما بومی شده  است و کارهای 

بسیاری انجام شده و کارهای بسیار دیگری در دست اقدام است .
رییس جمهور تاکید کرد که دشمن می خواست ما را متوقف کند 
اما به اعتراف مقام های کشورها و مسوولان عالی منطقه و صاحبنظران، 
جمهوری اســلامی در مقابل استکبار ایستادگی کرده است و اهداف 
خود را با قدرت دنبال می کند و با شعار هیهات من  الذله به اهداف 
خود می رسد.وی با اعلام اینکه صنعت هسته ای ایران صلح آمیز است ، 
ادامه داد که دشمن گمان می کرد با ترور دانشمندان از جمله شهید 
شهریاری می تواند صنایع هسته ای کشور را متوقف کند؛ اما نتوانست.

رییس جمهور از افزایش تولید، صادرات و اشــتغال در دو ســال 
دولت ســیزدهم خبر داد و گفت که تولید و صادرات کشــور در این 

مدت صعودی بوده است.

 تولید و صادرات کشور رو به افزایش است
رئیسی تاکید کرد که دشمن می خواهد که ما تولید و رشد اقتصادی 
نداشته باشیم اما ملت ما اراده کرده که در عرصه های مختلف اجتماعی 

و اقتصادی اثرگذار باشد.
وی با بیان اینکه می توان با اتکا بر اصول رشــد کرد و پیشــرفت 
داشت اعلام کرد که تولید و صادرات کشور در این دولت رو به افزایش 
است و برنامه ما در این دولت این نیست که از کنار مسایل بی تفاوت 

بگذریم، بلکه رویکرد و راهبرد ما حل مساله است.
رئیســی اظهار کرد: دشــمنی دشــمنان برای آن است که نظام 
جمهوری اســلامی بر حق مظلومان و فلسطین تاکید دارد، دفاع از 
مظلومان عالم و خروشــیدن بر ظالمان و مستکبران سیاست ماست 

که آن را سیاست حق و درستی می دانیم.
رییس جمهور افزود که دشــمنی با ملت ایران، دشمنی با سردار 
ســرافراز ما حاج قاسم ســلیمانی برای آن است که نظام جمهوری 
اســلامی، ملت و رهبری فرزانه ما بر حق فلسطین و حق مظلومان 

تاکید دارند.وی با تاکید بر اینکه که باطل از میان رفتنی است، گفت 
که فلسطین مظلوم مقتدر است و رژیم جعلی صهیونیستی حتما از 

بین رفتنی و نابود است.
رئیســی افزود که ما از ابتدای انقلاب بر حمایت از مردم مظلوم 
فلسطین تاکید کرده و داریم، این ها آموخته های ما از مکتب حسین 
)ع( و عاشورا است.وی ادامه داد که دشمن در این سال ها تحریم و 
تهدید کرد، حمله نظامی کرد و محاصره اقتصادی کرد اما ملت ایران 

در این نبرد و جنگ اراده ها پیروز شد.
رییس جمهور افزود که امروز در شرایط خاصی زندگی می کنیم، 
وضعیت در جهان اسلام و منطقه خاص است و باید تحلیل درستی 
از شــرایط و اوضاع منطقه داشــته باشیم بیش از ۴۰ سال است که 
امام )ره( حمایت از فلسطین را و اول بودن مساله فلسطین و ضرورت 

آزادی قدس شریف را اعلام کرده اند. 
وی بــا قدردانی از اســتقبال مردم زنجــان و برپایی راهپیمایی 
محکومیت حادثه تروریســتی کرمان در این شهر بیان کرد که قرار 
بود روز قبل در جمع با صفای شــما باشــم، اما به دلیل سفر کرمان 

این مهم امکان پذیر نشد.
رئیسی اظهار کرد که اجتماع شما امروز در خیابان ها معنا و مفهوم 
خاصی داشت نخست اینکه احترام به شهدای حادثه تروریستی کرمان 
و اعلام انزجار از رژیم صهیونیستی و همچنین اعلام حمایت از مردم 

مظلوم غزه است.
وی بیان کرد: آنچه به ما امید و قلب هایمان را به یکدیگر پیوند 
می دهد، نام اباعبدالله الحسین است، پایتخت شور و شعور حسینی 

شاخص بسیار نورانی برای مردم زنجان است.
رییس جمهور گفت:  این توفیق و افتخار را داشتم در سالیان گذشته 

در محافل حسینی مردم زنجان حضور می یافتم.
وی یادآور شد که ویژگی دیار زنجان نام و یاد حسین)ع( و سخن 
از کربلای حســین )ع( است؛ آنچه رمز ماندگاری این انقلاب و رمز 
استیصال دشمنان این انقلاب و نهضت و رمز پیروزی رزمندگان در 
دفاع مقدس بود، همین نام و یاد حســین )ع( و کربلا است. عنوان 
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سخنگوی شورای رقابت ضمن تشریح اصلاحات دستورالعمل خودرو، گفت: 
اگر تولید و عرضه یک خودروی اقتصادی افزایش یابد، وزارت صمت مختار 

است تا در این خصوص پیشنهاداتی برای تنظیم قیمت ارائه کند.
سپهر دادجوی توکلی سخنگوی شــورای رقابت گفت : در مورد اصلاحات 
دستورالعمل خودرو چند نکته وجود دارد نخست اینکه بازار خودرو همچنان 
انحصاری است. شاخص تمرکز HHI اگرچه بهبود یافته اما همچنان بالاست 
بنابراین از نظر شــورای رقابت، بازار خودروهای سواری همچنان انحصاری 

است.
وی افزود: در این بازار انحصاری دستورالعمل های شورای رقابت نافذ است 
که این دستورالعمل هم در مصوبه ۵۴3 آمده است. همه تغییرات و افعال و 
هر چیزی که ارزیابی می کنیم در چارچوب مصوبه ۵۴3 شورای رقابت اتفاق 
افتاده و می افتد. اختیارات شورای رقابت از نظر قانون قابل تفویض و واگذاری 
نیست. پس اینکه بگوییم اختیارات شــورای رقابت واگذار شده و یا شورای 
رقابت از بازار خودرو شانه خالی کرده ناشی از عدم اشراف به موضوعات است؛ 

یعنی چون اطلاعی در این خصوص نیست این مباحث مطرح می شود.
توکلی تصریح کرد: تمام این اصلاحات بر اساس مصوبه ۵۴3 انجام می شود؛ 
یعنی اینکه طبق مصوبه بر اســاس فرمولی که شورای رقابت از ابتدا تنظیم 
کرده بود و ســازمان حمایت محاســبه کرده الان هم همان اتفاق می افتد. 
یعنی بر اساس فرمول شورای رقابت و قوانین رقابت پذیری و… طبق همان 
استاندارد انجام می شود. بنابراین تنها اتفاق جدیدی که می افتد این است که 
تنظیم گر فنی مسئولیت بیشتری را به عهده می گیرد. تنظیم گیر فنی که 
همان وزارت صمت است ابلاغیه ها را به ترتیبی که خود می داند صادر می کند.

وی ادامه داد: در بهمن ســال ۱۴۰۱ به دلیل بحرانی که در حوزه خودرو و 
عرضه این محصول وجود داشت، شورای رقابت نمی توانست از تنظیم گری 
به روش مقدار استفاده کند اما هم اکنون این اختیار را به وزارت صمت داده 
که اگر پیشنهادی دارد به شورای رقابت ارائه کند و در خصوص تنظیم گری با 
کف عرضه اگر طرحی دارد در شورای رقابت مطرح کند و شورا آن را بررسی 

خواهد کرد.

همه تغییرات دستورالعمل خودرو
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توسعه تجارت با همسایگان، عهدی که به ثمر نشست
مریم لطفی      |    از همان آغاز دوره سیزدهم ریاست جمهوری، توسعه تجارت با همسایگان از طریق دیپلماسی اقتصادی برای کاهش تحریم ها و افزایش 

صادرات محصولات ایرانی در اولویت قرار گرفت و پس از مذاکرات و رایزنی های فراوان این وعده مهم به ثمر نشسته است.

سخنگوی صنعت آب با اشاره به هشدارهای بارندگی در روزهای پیش رو، گفت: دو سامانه طی این هفته مناطق شمال و شمال غرب کشور را تحت تأثیر قرار خواهند داد که هرچند بارش 
برف خوبی به همراه دارد ولی کسری بارش های پاییزی را جبران نخواهد کرد.فیروز قاسم زاده، با بیان اینکه سامانه های پیش رو در مقایسه با سامانه های بارشی مورد انتظار در فصل زمستان، 

قوی نیستند، اظهار کرد: احتمالاً به جز چند استان نظیر آذربایجان غربی و مازندران که بارش خوبی دریافت خواهند کرد، سهم بارشی جدی برای سایر استان های کشور مطرح نیست.
وی دلیل تداوم کم بارشی ها در پاییز به زمستان سال جاری را تغییرات اقلیمی دانست و گفت: تغییرات اقلیمی باعث ناهنجاری جدی در سامانه های بارشی شده است و نتیجه آن در 
سال جاری برای ایران خشکسالی بوده است و ایران برای چهارمین سال پیاپی خشکسالی را تجربه می کند.سخنگوی صنعت آب خاطرنشان کرد: ایران به طور متوسط در هر دهه حدود 
۰.۵ درجه ســانتیگراد گرم تر می شــود و این گرمایش، روی میزان بارندگی ها و طبیعتاً روی منابع آبی تجدیدپذیر در اختیار تأثیرات منفی می گذارد. این شرایط، اجرای دقیق برنامه های 

سازگاری با کم آبی و مدیریت مصرف آب را ضروری می سازد.

 تغییر اقلیم علت 
کم بارشی در ایران

 ساخت نیروگاه خورشیدی توسط مردم 
اقدامی برد- برد است

مدیرکل دفتر توسعه سامانه های مقیاس کوچک 
ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق 
ایران گفت: مردم می توانند برای احداث نیروگاه 
خورشــیدی کوچک اقدام کنند و وزارت نیرو به 
صورت تضمینی این بــرق تولیدی را خریداری 

می کند که این یک قرارداد برد- برد است.
جعفر محمدنژاد سیگارودی درباره روند احداث 
نیروگاه خورشیدی توسط مردم، اظهار کرد: افرادی 
که دارای زمین هســتند و می خواهند نسبت به 
احداث نیروگاه خورشیدی اقدام کنند، می توانند 
درخواســت خود را با ارائه مدارک مالکیت زمین 
و سایر مدارک شناسایی در سامانه ملی مجوزها 

بارگذاری و ثبت کنند.
وی افزود: پس از صدور مجوز اولیه، ســازمان 
انرژی هــای تجدیدپذیر و بهــره وری برق با آنها 
قرارداد خرید تضمینی منعقد می کند. متقاضیان 
تا ۳ مگاوات امکان عقد قرارداد خرید تضمینی به 

مدت ۲۰ سال را دارند.
مدیرکل دفتر توسعه سامانه های مقیاس کوچک 
ساتبا قیمت خرید برق تا ۲۰ کیلوولت را ۲۵ هزار 
ریال اعلام کرد و گفت: قیمت تا سه مگاوات هم 
۲۲ هزار ریال است که هر ساله نیز افزایش می یابد.

محمدنژاد سیگارودی خاطرنشان کرد: اگر مدارک 
متقاضی کامل باشد یک هفته ای پاسخ داده خواهد 
شد و سپس به شرکت های توزیع برق در سراسر 
کشــور برای اتصال به شبکه معرفی می شود.وی 
ادامه داد: وزارت نیرو و ساتبا عمده حمایت خود 
از متقاضیان احداث نیروگاه خورشیدی را بر تعرفه 
خرید تضمینی قرارداده که هر ســاله نیز نرخ آن 
افزایش خواهد داشت؛ علاوه براین در زمینه اتصال 
به شــبکه و نیز اقدام های فنی کمک های لازم به 

متقاضیان داده خواهد شد.
مدیرکل دفتر توسعه سامانه های مقیاس کوچک 
ســاتبا گفت: تلاش می شود متقاضی برای خرید 
تجهیزات به سمت شــرکت هایی هدایت شوند 
که تجهیزات مطمئن و استاندارد عرضه می کنند 
تا از بهتریــن تجهیزات برخوردار شــده و زیان 
نبینند.محمدنژاد سیگارودی بیان کرد: همچنین 
شــرکت های توزیع برق در سراسر کشور به این 
افراد مشاوره رایگان می دهند که نیروگاه را چگونه 
احداث کنند که بیشترین بهره را داشته باشد.وی 
تاکید کرد: با توجه به نیاز روزافزون کشور به برق 
وزارت نیرو و ساتبا از سرمایه گذاران در انرژی های 
تجدیدپذیر حمایت می کنند. نیاز کشور به برق و 
نیز خریداری تضمینی برق تولید توسط وزارت نیرو 
مشوق خوبی برای مردم است تا هرچه بیشتر به 
این زمینه ورود کرده و از سود آن هم خود بهره مند 

شوند و هم به شبکه برق کمک کنند.

 قرارداد تســهیلاتی بیش از ۳۱۴ هزار 
واحد نهضت ملی مسکن منعقد شد

مدیرعامل بانک مسکن از افتتاح حساب یک 
میلیون و ۱۱۴ هزار و ۷۲۲ نفر در بانک مســکن 
خبر داد و گفت: قرارداد تسهیلاتی ۳۱۴ هزار و ۲۵ 
واحد در بانک مسکن منعقد شده است.به گزارش 
از وزارت راه و شهرسازی، »سید عباس حسینی«  
روند ارائه تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن توسط 
آن بانک را اعلام کرد و افزود: از ابتدای اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن تاکنون یک میلیون و ۱۱۴ 
هزار و ۷۲۲ نفر در بانک مســکن افتتاح حساب 
کردند.مدیرعامل بانک مســکن ادامه داد: تعداد 
واحدهایی که قراردادهای پرداخت تسهیلات آنها 
منعقد شــده، به ۳۱۴ هزار و ۲۵ واحد رسیده که 
مجموع ارقام این میزان تسهیلات ۱۳۱ هزار و ۹۸۲ 
میلیاردتومان است.حسینی ادامه داد: در مجموع 
از محل تسهیلات و آورده متقاضیان ۱۱۹ هزار و 
۷۴ میلیارد تومان به حساب سازندگان واریز شده 
است که ۷۰ هزار و ۷۵۹ میلیارد تومان آن از محل 
تسهیلات و ۴۸ هزار و ۳۱۵ میلیاردتومان از محل 

آورده متقاضیان است.
 پیشتر »مهرداد بذرپاش«  وزیر راه و شهرسازی 
اعلام کرد: عملیات ساخت پروژه های نهضت ملی 
مسکن در سراسر کشور از یک میلیون و ۹۳۰ هزار 
واحد عبور کرد و امیدواریم تا پایان سال جاری و 
سال آینده شاهد رشد و افزایش ساخت این پروژه ها 

در کشور باشیم. 

  کاهش تخفیف فــروش نفت ایران 
به چین

رویترز به نقل از منابع بازرگانی و پالایشگاهی 
گزارش کرد ایران قیمت بالاتری را برای نفتی 
که به چین عرضه می کند، مطالبه کرده است.

 چین حتی پس از بازگشت مجدد تحریم های 
آمریکا علیه نفت ایران در سال ۲۰۱۸، همچنان 
به خرید نفت ارزان تر ایران ادامه داده است اما 
اکنون، رویترز به نقل از منابع آگاه مدعی شده 
اســت که ایران خواستار اختلاف قیمت کمتر 
نفت خود در مقایسه با نفت برنت برای عرضه به 
چین است.به گفته منابع بازرگانی، ایران خواستار 
تخفیف پنج تا شش دلاری برای هر بشکه نفت 
سبک خود برای تحویل در دسامبر و ژانویه در 

مقایسه با قیمت نفت برنت شده است.
یــک مدیــر بازرگانی مســتقر در چین به 
رویتــرز گفــت: هنــوز معلــوم نیســت آیا 
 پالایشگاه های چینی این قیمت جدید را قبول

 خواهند کرد یا خیر.
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در چهار سال اجرای 
توافق ترجیحی 

شاهد افزایش حدود 
۴۰ درصدی افزایش 

صادرات بودیم؛ 
مطابق آمارها پیش از 

این توافق تجارت با 
کشورهای عضو اوراسیا 

حدود ۲ میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون دلار بود که 

در این مدت به هفت 
میلیارد دلار رسیده 

است.

برنامه تبادلات تجاری ۳۰ میلیارد دلاری ایران و ترکیه با تکیه بر رشــد ترانزیت 
ریلی و جاده ای دو کشور پیش می رود

براساس برنامه ریزی انجام شده بین دو کشور ایران و ترکیه، قرار بود اواخر هفته 
گذشته، ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور به ترکیه سفر کند اما در پی حادثه تروریستی 
کرمان و شــهادت شمار زیادی از هموطنان مان، رئیس جمهور سفر خود را به ترکیه 

لغو کرد و بنا به اعلام دولت، این سفر در زمان مناسب دیگری انجام خواهد شد.
با توجه به در پیش بودن ســفر رئیس جمهور به ترکیه، مهرداد بذرپاش، وزیر راه 
و شهرســازی و رئیس کمیســیون همکاری های مشــترک اقتصادی ایران و ترکیه 
نشســت هایی با برخی مسئولان سیاســی و اقتصادی ترکیه برگزار کرد که افزایش 
تجارت و رشد ترانزیت میان دو کشور در این نشست مورد تأکید قرار گرفت. ترکیه 
از ســال های گذشــته یکی از شرکای مهم تجاری ایران بوده و در واردات و صادرات، 
همواره جزو ۱۰ کشــور طرف قرارداد با ایران اســت. تجارت با ترکیه در مقاطعی به 
بیش از ۲۰ میلیارد دلار رســیده، اما در سال های اخیر این رقم کاهش داشته است. 
اکنون دو کشور تجارت ۳۰ میلیارد دلاری را در چشم انداز روابط تجاری خود دیده اند.

ایــران و ترکیه موقعیتی اســتراتژیک برای حمــل کالا در منطقه دارند و این دو 
کشــور در واقع واسطه دسترسی بسیاری از کشورهای منطقه برای تبادلات کالایی 
و بخصوص ترانزیت کالا به اروپا به شمار می روند. از سوی دیگر با توجه به موقعیت 
ترکیه به عنوان پلی بین اروپا، آســیا و خاورمیانه توســعه روابط تجاری و ترانزیتی با 

ترکیه می تواند دسترسی ایران به اروپا را تسهیل کند.
ایران رشد ترانزیت را راهبرد خود قرار داده است و با این هدف راه های حمل و نقلی 
جدیدی با کشورهای همسایه گشوده است. ترکیه نیز در مسیر کریدور ترانزیتی شرق 
به غرب ایران قرار گرفته و اخیراً تفاهمنامه ای با کشورهای این مسیر برای حمل کالا 
از چین به اروپا و پروتکل این کریدور ترانزیتی از مسیر ازبکستان، ترکمنستان، ایران 

و ترکیه به امضای این کشورها رسیده است.
ترانزیــت ایران در حال حاضر با ترکیه به صورت زمینی و ریلی در جریان اســت. 
ایــران و ترکیه کریدورهای مختلــف بین المللی میان خود ایجاد کرده اند و هدف دو 

کشور ارتقای حمل کالای خارجی از این دو کشور است. مسیر بازرگان، مسیر اصلی 
ترانزیت کالا و مســافر با کشــور ترکیه، اتحادیه اروپا و منطقه قفقاز است که سالانه 

بیش از ۱۵ میلیون تن بار از طریق آن جا به جا می شود.
یکی از کریدورهای ترانزیتی دو کشور اتصال مرز دوغارون در استان خراسان رضوی 
به مرز بازرگان در استان آذربایجان غربی است که آزادراه تبریز-مرند-بازرگان، حلقه 
مفقوده این کریدور شــرق به غرب اســت. دو کشور همچنین در حال ایجاد راه های 
ترانزیتی به خلیج فارس و مرز پاکســتان هستند. محمدحسن حبیب الله زاده، سفیر 
ایران در ترکیه در این خصوص اظهار داشت که »در دولت سیزدهم اهمیت مبادلات 
اقتصادی با ترکیه مضاعف شده و روند نزولی صادرات ایران به ترکیه هم بعد از سال ها 
متوقف و صعودی شــده است و افزایش تبادلات با ۱۵ کشور همسایه در دستور کار 
قرار گرفته است.ســفیر ایران در ترکیه هدفگذاری انجام شده برای مبادلات ایران و 
ترکیــه را ۳۰ میلیــارد دلار اعلام کرد و گفت: تحقق این هدف نیازمند فراهم کردن 
زیرســاخت های مورد نیاز بویژه در مرزها اســت، چرا که در حال حاضر مرز بازرگان 

پاسخگوی حجم تبادلات نیست.
وی به عبور حجم زیادی از کامیون های ترکیه ای و ایرانی از مرز اشــاره و تصریح 
کرد: دو کشور در حال تعریف راه های ترانزیتی به خلیج فارس و مرز پاکستان هستند.

مسیر ترانزیتی دیگر که اخیراً بین ایران و ترکیه باز شده برای انتقال کالای امارات 
از مسیر زمینی ایران به ترکیه است. انتقال کالا از امارات به ترکیه همچنین از مسیر 
دریایی تنگه باب المندب -دریای ســرخ-کانال سوئز از بندر شارجه تا بندر مرسین 
ترکیه انجام می شود اما این مسیر ۲۰ روز زمان می برد در حالی که مسیر زمینی ایران 
۱۲ روز و حمل کالا از این مسیر ارزان تر است. از سوی دیگر با توجه به تنش های اخیر 
در منطقه و کاهش حمل بار از دریای سرخ و کانال سوئز، توجه به مسیرهای ترانزیتی 
جایگزین افزایش یافته است.با توجه به اهمیت روابط تجاری ایران و ترکیه، وزیر راه 
و شهرســازی در جلسه با وزیر خارجه کشور ترکیه ضمن بررسی آخرین وقایع اخیر 
منطقه، بر حضور قدرتمندانه تر کشورهای مسلمان در تقابل با کشورهای حامی رژیم 

کودک کش و مقابله با کشتارهای بیرحمانه رژیم جنایتکار صهیونیستی تأکید کرد.
وی در ادامه پیشــنهاداتی درباره برگزاری نشست سه جانبه وزرای خارجه ایران، 
ترکیه و جمهوری آذربایجان در جهت افزایش نقش کریدورهای ترانزیتی در اقتصاد 

سه کشور مطرح کرد.

 ظرفیت های تجاری ایران و ترکیه
به گفته بذرپاش، حجم تجارت میان ایران و ترکیه به عنوان ســومین شــریک 
تجاری کشــورمان، پس از همه گیری کرونا روند افزایشی گرفته است. ظرفیت بالای 
ایران در حوزه ترانزیت کالا در منطقه و ارتقای ســطح مبادلات تجاری دو کشور، از 

دیگر موضوعات مطرح شده میان بذرپاش و هاکان فیدان بود.
بذرپاش در این نشست ضمن تأکید بر نقش مهم کمیسیون های مشترک در توسعه 
روابط دو جانبه بویژه با کشورهای همسایه، دستاوردهای کمیسیون مشترک دو کشور 
را موفقیت آمیز ارزیابی کرد. وی در ادامه، اعلام آمادگی طرف ایرانی را به منظور میزبانی 
این کمیسیون در روزهای آتی اعلام کرد. وزیر راه و شهرسازی همچنین در نشست 
با همتای ترکیه ای خود به بررسی برخی از مشکلات تردد حمل و نقل جاده ای میان 
دو کشور پرداخت. فیدان نیز در این نشست، جان باختن تعدادی از هموطنانمان در 

حادثه تروریستی کرمان را تسلیت گفت.

افزایش ترانزیت ایران و ترکیه

تجارت یکی از مهمترین شاخصه های ارزیابی رشد و توسعه اقتصادی است، زیرا کشورها از واردات کالاهای برای تامین نیاز داخلی و تولید محصولات 
استفاده می کنند و پس از تولید، کالاهای بیش از نیاز عمومی را برای افزایش درآمد به بازارهای بین المللی صادر می کنند تا هم بتوانند سهمی از فروش 

جهانی را به خود اختصاص دهند و با درآمدزایی بیشتر، بهبود و رشد اقتصادی را رقم بزنند.
آیت الله »سید ابراهیم رییسی« به عنوان رییس دولت سیزدهم از شهریور ماه سال ۱۴۰۰ سکانداری کشور را بر عهده گرفت که حتی در ایام رقابت های 
انتخاباتی، توســعه تجارت و روابط با همســایگان را در اولویت برنامه های خود اعلام کرد و پس از آن نیز دســتورالعمل های مربوط در این زمینه را به 

وزارتخانه صمت ابلاغ کرد.
رییس جمهوری در ۲ سال گذشته دیدارهای بسیاری با مقام های کشورهای هم مرز با ایران داشت تا بتواند با ایجاد دیپلماسی اقتصادی، افزایش تجارت 
را رقم بزند و حضور در سازمان های بین المللی منطقه بر این مهم تاکید دارد. این اقدامات، هموار کردن شرایط برای گذر از بحران های اقتصادی آغازین 

دولت، اشتغال و تعادل در قیمت ها را به دنبال داشت تا ارز مورد نیاز کشور تامین و در نهایت به رشد اقتصادی دست یابیم.
دولت ســیزدهم با اقدامات خود توانســت تجارت با کشورهای همسایه را مطابق آمارها به طور چشمگیری افزایش دهد تا ایران بتواند سهم خود را از 
بازارهای منطقه به دســت آورد که نتایج حاصل از آن در آمارهای تجاری قابل بررســی اســت. البته یکی از راهکارها برای تحقق نگاه دولت سیزدهم به 
منظور استفاده بیشتر از ظرفیت تجاری همسایگان، حل مشکلات روابط سیاسی در منطقه به ویژه با کشورهای عربی است تا راه همکاری با کشورهای 

دیگر نیز تسهیل شود.
ایران با ۱۵ کشور مرزهای زمینی و دریایی دارد که شامل پاکستان، افغانستان، ترکمنستان، روسیه، قزاقستان، جمهوری آذربایجان، ارمنستان، ترکیه، 
عراق، کویت، عربستان، قطر، بحرین، امارات عربی متحده و عمان می شود. از سوی دیگر کشورهای هم مرز با ایران بازار با اهمیتی ۴۰۰ میلیون نفری را 
در اختیار کشور قرار می دهد.عضویت رسمی در سازمان همکاری های شانگهای و گروه بریکس، امضای موافقتنامه تجارت آزاد با اتحادیه اقتصادی اوراسیا 

و بهبود روابط سیاسی با عربستان، از اصلی ترین عوامل بهبود تجارت با کشورهای همسایه است.

 عربستان همسایه ای با بازار پرُ رونق برای کالاهای ایرانی
روزهای پایانی اســفندماه ســال ۱۴۰۱ توافق ایران و عربستان با واسطه گری چین برای احیای روابط سیاسی و اقتصادی رقم خورد تا زمینه را برای 
خط و مشی جدید در روابط ایران با کشورهای همسایه فراهم کند و در سال جدید یکی دیگر از اهداف دولت سیزدهم به ثمر بنشیند که افزایش آمار 

تجارت ۹ ماهه با این کشور بر این مهم صحه می گذارد.
مطابق چشم اندازها ظرفیت تجاری ایران و عربستان نزدیک به سه میلیارد دلار است که این کشور را به بازاری مهم در همسایگی تبدیل می کند. با 

شناخت اقتصاد این کشور و برنامه ریزی مناسب می توان تا ۲ سال آینده سهم خود از کل تجارت با این همسایه افزایش داد.
بر اســاس اعلام گمرک، در ســال ۹۱ کل تجارت ایران و عربســتان ۱۸۵ میلیون دلار بود که این رقم در سال ۹۲ با کاهش سطح مبادلات کالایی به 
۱۳۵ میلیون دلار رسید و سال ۹۳ نیز ۱۴۹ میلیون دلار مبادله بین دو کشور انجام شد.بیشترین ارزش دلاری حجم تجارت ایران و عربستان، در سال 
۹۴ یک سال پیش از قطع روابط تجاری این دو کشور ثبت شد که کل تجارت به ۲۱۲ میلیون دلار رسید و پس از آن به مدت هفت سال هیچ مراوده ای 

بین طرفین وجود نداشت.
تسریع در برقراری روابط کشور نشان می دهد که دولت به عهد خود برای توسعه روابط با کشورهای همسایه وفادار بوده است تا نیاز کشور را به غرب 

کمتر کند و با استفاده از کشورهای هم مرز روابط تجاری خود را گسترش دهد که خود می تواند دسترسی به بازارهای کشورهای ثالث را فراهم کند.

 تجارت آزاد با اوراسیا، رقابتی پرُ سود در بازارهای بین المللی برای ایران
موافقتنامه تجارت ترجیحی ایران با اتحادیه اقتصادی اوراسیا در سال ۹۷ به امضا رسید و در پنج آبان ماه سال ۱۳۹۸ پس از تصویب در پارلمان های 

کشورهای عضو و همچنین ایران به اجرا گذاشته شد که به عنوان یک توافق آغازین برای دستیابی به تجارت آزاد محسوب می شود.
در این توافق دست کم ۱۰ درصد اقلام میان کشورها عضو و ایران تحت پوشش قرار گرفت و تعرفه ها کاهش پیدا کرد. البته این ارقام به صفر نمی 

رسید و در چهار سال گذشته تا آبان ماه ۱۴۰۲ نیز طبق روال انجام شد و همچنان نیز ادامه دارد.
تجارت ترجیحی پیش از برداشــتن گام برای مبادلات به صورت آزاد به این دلیل انجام گرفت زیرا آزادســازی گســترده تجارت اثرات نامشخصی را 
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برای همه کشورها به همراه داشت و ممکن بود آسیب هایی را ایجاد کند؛ 
آزادسازی محدود با موافقتنامه تجارت ترجیحی منجر به تحول در تجارت 
ایران و اوراسیا در اقلام تحت پوشش شد و بر همین اساس در سال نخست 
اجرا، صادرات ایران ۲۵ درصد افزایش پیدا کرد و اقلام مورد توافق رشــد 

۸۳ درصدی را تجربه کردند.
در چهار سال اجرای توافق ترجیحی شاهد افزایش حدود ۴۰ درصدی 
افزایش صادرات بودیم؛ مطابق آمارها پیش از این توافق تجارت با کشورهای 
عضو اوراســیا حدود ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار بود که در این مدت به 

هفت میلیارد دلار رسیده است.
آثار موافقتنامه تجارت ترجیحی بستر مناسبی برای آغاز مجدد مذاکرات 
برای تجارت آزاد در پنجم آبان ماه ۱۳۹۹ را فراهم کرد و نتایج آن روز چهار 
دی ماه به امضای اعضای اتحادیه و ایران رسید. در این موافقتنامه تعرفه ها 
کاهش نمی یابد، بلکه حذف می شــود و می تواند بر ۸۰ درصد اقلام مورد 

مبادله تاثیر بگذارد.
بررســی های آماری نشان می دهد امکان افزایش حجم تجارت ایران با 
کشورهای عضو تا ۳۰ میلیارد دلار وجود دارد و حتی اعضای اتحادیه این 
میزان را تا ۴۰ میلیارد دلار نیز اعلام کرده اند، به همین دلیل این موافقتنامه 
گام بزرگی برای ایران در پیشبرد سیاست افزایش تجارت با همسایگان است.

 عضویت رســمی در شــانگهای، حضور بیشــتر ایران در 
سازمان های بین المللی

سازمان همکاری های شانگهای در ســال ۱۹۹۶ توسط رهبران چین، 
روسیه، قزاقستان، قرقیزستان و تاجیکستان با هدف همکاری های چندجانبه 
اقتصادی، فرهنگی، امنیتی و مبارزه با قاچاق مواد مخدر پایه گذاری شد و در 
حال حاضر کشورهای هند، قزاقستان، چین، قرقیزستان، پاکستان، روسیه، 
تاجیکســتان و ازبکستان در این پیمان به عنوان اعضای اصلی، افغانستان، 
بلاروس و مغولستان به عنوان عضو ناظر و جمهوری آذربایجان، ارمنستان، 
پادشــاهی کامبوج، نپال، ترکیه و سریلانکا نیز از شرکای گفت وگوی این 

سازمان محسوب می شوند.
ایران نیز از ۲۶ شهریورماه ۱۴۰۰ در بیست و یکمین اجلاس سران این 
سازمان به عنوان نهمین عضو رسمی معرفی شد؛ عضویت ایران در سازمان 
همکاری های شــانگهای، فارغ از موضوع سیاسی و امنیتی، نقش اقتصادی 

این سازمان در منطقه را بسیار پررنگ خواهد کرد.
این سازمان که از نظر فعالان اقتصادی به عنوان قدرت اقتصادی جهانی 
و منطقه ای شناخته می شــود، می تواند فرصت های خوبی را برای توسعه 
مبــادلات تجاری و افزایش صادرات برای ایــران فراهم کند؛ زیرا علاوه بر 
دستاوردهای سیاسی و امنیتی، مزایای اقتصادی گسترده ای را پیشروی تجار 
ایرانی قرار می دهد و مسیر مبادلات تجاری با کشورهای عضو تسهیل می کند.

توسعه تعاملات با اعضای سازمان همکاری های شانگهای، فرصتی بی نظیر 
برای افزایش چندین برابری صادرات غیرنفتی و بهبود شرایط اقتصادی در 
اختیار کشــور قرار می دهد؛ زیرا با توجه به موقعیت جغرافیایی استثنایی 

ایران می توان بهترین بهره برداری را برای توسعه ارتباطات داشته باشیم.
این سازمان می تواند فرصت اســتفاده بیشتر از ظرفیت های اقتصادی 
آســیای میانه را برای ایران مهیا کند و با گره زدن آن به اقتصاد کشــوری 
مانند هند که از اعضای سازمان است، دستاوردهای بسیاری را برای ایران به 
همراه بیاورد.چین، هند و روسیه از اعضای این پیمان هستند که دسترسی 
بــه بازارهای جهانی از خاک ایران برای آنها اهمیت بســیاری دارد که در 
موضوع کریدور شــمال به جنوب به خصوص برای منطقه آســیای میانه 
فرصت محســوب می شــود و برای کریدور شرق به غرب می توان آن را به 
نوعی تهدید تلقی کرد. ایران با تلاش برای فعال سازی و دسترسی آسیای 

میانه می تواند همه فرصت های بالقوه را به بالفعل تبدیل کند.

 سهم همسایگان از کل تجارت ایران از ۵۰ درصد عبور کرد
همزمان با آغاز به کار دولت ســیزدهم و اولویت دهی به همســایگان و 
کشــورهای منطقه در مراودات اقتصادی و تجاری، ســهم همسایه ها در 
تجارت خارجی ایران رو به افزایش گذاشت؛ به طوری که در سال گذشته 

این سهم از ۵۰ درصد گذشت.
بر اساس این گزارش، از اول شهریور تا پایان بهمن سال ۱۴۰۰ صادرات 
به همسایگان به ۴۴ میلیون و ۵۲۹ هزار و ۱۸۵ تن به ارزش ۱۵ میلیارد 
و ۶۷ میلیون و ۲۴۴ هزار و ۶۲۵ رسید که حاکی از رشد ۴۴ درصدی در 
وزن و ۴۸ درصــدی در ارزش در دولت ســیزدهم بود و همچنین در این 
مــدت ۱۴ میلیون و ۱۷۰ هــزار و ۳۴۸ دلار به ارزش ۱۴ میلیارد و ۵۰۲ 
میلیون و ۱۷۴ هزار و ۴۳۰ دلار واردات انجام شد که در مقایسه با پنج ماه 
نخست سال ۳۴ درصد در وزن و ۴۷ درصد در ارزش رشد رخ داده است.

سال ۱۴۰۱ کل تجارت با همسایگان به ۸۸ میلیون و ۱۵۳ هزار و ۴۶۴ 
تن کالا به ارزش ۵۳ میلیارد و ۳۶۴ میلیون و ۶۸۰ هزار دلار رســید که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۶ درصد رشد داشته و سهم صادرات 
۶۸ میلیــون و ۸۰۲ هزار تن کالا بــه ارزش ۲۷ میلیارد و ۹۴۲ میلیون و 
۴۳۳ هزار دلار با رشد ۲۰ درصدی بود و سهم واردات ۱۹ میلیون و ۳۵۲ 
هزار تن کالا به ارزش ۲۵ میلیارد و ۴۲۲ میلیون و ۲۴۶ هزار و ۵۹۵ دلار 

با رشد ۱۲ درصدی رسید.



بورس و بانک 

3

گام بلند حمایت از حقوق کارگران

ابوالفضل حمیدی   |    بی تردید، اصلی ترین دغدغه هر کارگری، مسأله امنیت شغلی اوست که به تأمین معیشت گره خورده 
است. 

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: اجرای طرح هایی همچون پروژه چشمه نور، از مصادیق حرکت بر لبه دانش و تحقق نقشه علمی و مهندسی کشور محسوب می شود که می تواند 
پیشران مهمی برای توسعه علمی کشور باشد.به گزارش از سازمان برنامه و بودجه، داود منظور در جلسه با محمدجواد لاریجانی، مدیر پژوهشگاه دانش های بنیادی که روز پنجشنبه )۱۴ دی ماه 
۱۴۰۲( برگزار شد، با اشاره به اینکه پروژه »چشمه نور« یکی از مهم ترین ابرطرح های ملی در حوزه دانش است، اظهار داشت: چشمه نور یک ابر آزمایشگاه ملی است که می تواند پیشران مهمی 
برای توسعه علمی کشور باشد.معاون رئیس جمهور افزود: طرح ملی چشمه نور زمینه لازم را فراهم می کند که پژوهشگران در حوزه های مختلف بتوانند از آن برای پیشبرد اهداف علمی استفاده 
کنند و مسیر اجرای تحقیقات رشته های مختلف برای محققان هموار شود.وی با اشاره به جایگاه پر اهمیت طرح ملی چشمه نور، تصریح کرد: با توجه به ذخایر عظیم آب شور در دنیا، یکی از 
راه های برطرف کردن نیاز روزافزون بشر به آب آشامیدنی، شیرین کردن آب های شور است؛ با استفاده از این پروژه دستیابی به این فرایند سهل و آسان می شود و می تواند چالش های مهم ناشی 

از کم آبی در سال های آینده را برطرف کند.

بهره برداری از »چشمه 
نور« پیشرانی برای جهش 
علمی و فناوری

   پیش بینی بازگشت قیمت دلار به کانال 
قبلی در هفته جاری

 عضو اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران گفت: با توجه به فروکش شــدن جو روانی 
حادثه تروریســتی کرمان و نوسان در بازار ارز، 
می توان کاهش قیمت و بازگشــت دلار به کانال 

قبلی را در هفته جاری پیش بینی کرد.
علی اصغر زبردست، نایب رئیس اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و سوریه گفت: متاسفانه انعکاس 
اخبار حوادث تلخ و غم بار کرمان باعث شد تا بازار 
ارز دچار نوســان شود که مطمئناً این مساله به 
دلیل موج روانی و کاذب ایجاد شــده بعد از این 

حادثه تروریستی بود.
عضو اتاق بازرگانی ایران افزود: البته شــرایط 
بازارهای سرمایه ای در بخش های مختلف نیز به 
گونه ای است که پتانســیل نوسان را دارد و هر 
اتفاقی مثل جنگ غزه یا همین حوادث تروریستی 
کرمــان می تواند برای مقطعی کوتاه و موقتی بر 

قیمت ارز تاثیرگذار باشد.
وی با اشاره به نوسانات بازار ارز در زمان آغاز 
عملیات طوفان الاقصی، ادامه داد: ما در آن روزها 
نیز شاهد افزایش قیمت دلار بودیم که این موج 
احساســی بعد از چند روز فروکش کرد و دوباره 
قیمت ها به کانال قبلی بازگشت. بی تردید نوسانات 
اخیر دلار نیز مثل ماه های گذشته دوباره برطرف 
خواهد شــد و برهم خوردن آرامش بازار ارز که 
ناشی از مو روانی حادثه تروریستی کرمان است، 

به زودی از بین خواهد رفت.
عضو کمیسیون تســهیل تجارت و مدیریت 
واردات اتــاق بازرگانی ایران بیان کرد: در هفته 
جــاری اگر اتفاق خاصــی رخ ندهد باید منتظر 
باشیم تا قیمت دلار دوباره کاهشی شود، در میان 
فعلان اقتصادی پیش بینی می شــود با فروکش 
کردن تنش های اخیر، بازار ارز دوباره به آرامش 

ماه های اخیر خود بازگردد.
زبردست خاطرنشان کرد: متاسفانه برخی از 
افراد منتظر چنین اتفاقاتی هستند تا با در نظر 
گرفتن منافع شخصی بلافاصله بازار ارز را آشفته 
کنند و ثبات قیمت را از بین ببرند. قطعاً این روال 
چندان تداوم نخواهد داشت و فضاسازی موقتی 
و کاذب دلالان و ســفته بازان بازار ارز به زودی از 

بین خواهد رفت.

  حدود یک سوم متقاضیان کار دارای 
مهارت هستند

مدیرکل دفتر توســعه نهادهــای کارآفرینی 
و هدایــت نیروی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: ۶۲ درصد کارجویانی که به ثبت 
درخواست های شــغلی در سامانه اقدام کرده اند 
فاقد مهارت بوده و حدود یک  ســوم متقاضیان 

کار دارای مهارت هستند.
به گزارش از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
»امیــد ملک« اظهار داشــت: براســاس آمار و 
اطلاعات ثبت شــده در سامانه جستجوی شغل، 
۴۹ درصــد کارجویان ثبت شــده دارای مدرک 
تحصیلی دانشگاهی و ۵۱ درصد متقاضیان کار 

نیز فاقد تحصیلات دانشگاهی هستند.
وی افزود: همچنین در این میان، ۶۲ درصد 
کارجویانی که به ثبت درخواست های شغلی در 
ســامانه اقدام کرده اند فاقد مهارت بوده و حدود 

یک  سوم متقاضیان کار دارای مهارت هستند.
ملــک با بیــان این که ایجــاد تطبیق میان 
آموزش های آکادمیک و مهارتی با نیاز بازار کار 
نیازمند طراحی سازوکار لازم برای تقویت ارتباط 
بین نظام اطلاعات بازار کار، نظام اطلاعات آموزش 
و تربیت فنی وحرفه ای و مهارتی، نظام اطلاعات 
صلاحیت حرفه ای و نظام طبقه بندی مشــاغل 
اســت، گفت: تحقق این امر مستلزم همکاری و 
هماهنگی دستگاه های متولی امر آموزش و مهارت 

در سطوح مختلف است.
وی ادامه داد: براســاس گزارش های منتشره 
توســط وزارت علوم، تحقیقــات و فناوری، ۷۰ 
دانشگاه در ســطح کشــور، اقدام به راه اندازی 
مرکز کاریابی و هدایت شغلی کرده اند که اتصال 
آن مراکــز به این ســامانه می تواند به توســعه 
هم افزایی آنان در تحقق مأموریت های محوله در 
خصوص ارائه خدمات اشــتغال به دانشجویان و 

دانش آموختگان کمک شایانی کند.
مدیرکل دفتر توســعه نهادهــای کارآفرینی 
و هدایــت نیروی کار خاطرنشــان کرد: تحلیل 
گزارش های قابل احصاء از این سامانه در خصوص 
کمبود و مازاد مهارت های مورد نیاز فرصت های 
شــغلی می تواند به فهم تفاوت های جغرافیایی، 
نیاز صنایع و مشاغل کمک شایانی کند و با ایجاد 
نظام عادلانه اشتغال و فراهم  کردن زمینه برابر به 

فرصت های شغلی و مهارتی منجر شود. 

و جمهوری  ترکمنســتان  رایزنــی   
آذربایجان برای برقراری دوباره سوآپ گاز

 شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد: ترکمنستان 
و جمهوری آذربایجان در حال مذاکره درباره رفع 
مشکل قطع موقت سوآپ گاز و برقراری دوباره 
آن هســتند. به نقل از وزارت نفت، شرکت ملی 
گاز ایران اعلام کرد: سوآپ گاز ترکمنستان که 
بین این کشور، ایران و جمهوری آذربایجان اجرا 
می شــود، به طور موقت قطع شده است و اکنون 
ترکمنســتان و آذربایجان در حال مذاکره برای 
رفع مشکل و برقراری دوباره سوآپ گاز هستند.

   افزایش میزان بهره وری 
نیروی کار در اقتصاد هر 
کشوری، مستلزم ایجاد 

بستری مناسب برای 
کارگران و بهبود فضای 

کسب و کار است. در 
این راستا امنیت شغلی 

کارگران و تأمین معیشت 
آنها، می تواند به این روند 

کمک کند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/10/17
شماره : 1561

ادعا درباره مجوز فروش بخشی از خودروها به قیمت بازار آزاد
 انجمن قطعه سازان با انتشار صورت جلسه ای مدعی شد که با 
فروش ۱۲۰ هزار خودرو با قیمت ۵ درصد زیر قیمت بازار موافقت 
شده اما این امر پس از گذشت یک ماه هنوز اجرایی نشده است.

 بر اساس این صورت جلسه که تاریخ آن به نهم آذرماه بر می 
گردد، به منظور کاهش قیمت خودرو در بازار آزاد مقرر شده تا وزارت 
صمت زمینه قانونی لازم برای فروش محصولات مازاد بر تعهدات 
سامانه یکپارچه نوبت دهی خودرو شرکت های ایران خودرو و سایپا 
در حاشیه بازار را از طریق نمایندگی های دو شرکت به نحوی فراهم 
کند که این شرکت ها نسبت به افزایش تولید خودروهایی که در 

بازار دارای تفاوت قیمت بالاتری هســتند به میزان ممکن و حداقل ۶۰ هزار دســتگاه تا پایان سال جاری اقدام و این محصولات 
را در حاشیه بازار و با نرخ ۵ درصد کمتر از نرخ بازار به ترتیبی به فروش برسانند که تا پایان سال جاری فاصله قیمت هر یک از 
محصولات در بازار آزاد با قیمت مصوب به حداقل برسد.همچنین در بخش دیگر این صورتجلسه به منظور توقف زیاندهی شرکت 
های ســایپا و ایران خودرو مقرر شــد وزارت صمت اقدامات قانونی لازم برای افزایش قیمت محصولات زیانده این دو خودروساز 
و ترجیحا اعمال ســود حدود ۲.۵ درصد برای این محصولات آنان را در کوتاهترین زمان مممکن به عمل آورد.هم اکنون فاصله 
قیمت مصوب برخی خودروها با بازار بالای ۱۰۰ میلیون تومان است، که در صورت صحت ادعای انجمن مذکور به معنای صدور 
مجوز گران فروشــی به خودروســازان است.مازیار بیگلو دبیر انجمن قطعه سازان در خصوص جزییات صورت جلسه فروش ۱۲۰ 
هزار دســتگاه خودور تا پایان ســال با قیمت ۵ درصد زیر حاشیه بازار اظهار داشت: یک جلسه ای مشترک با حضور وزیر صمت 
و خودروســازان برگزار شــد در این جلسه قرار شد تا مشکل نقدینگی دو خودرو ساز از طریق عرضه ۱۲۰ هزار دستگاه در بازار 
تامین شود.وی افزود: از انجایی که زمینه عرضه خودور در بورس کالا هنوز فراهم نشده است این امر می توانست راهکار مناسبی 
باشد.دبیر انجمن قطعه سازان ادامه داد: از تاریخ این آن جلسه یک ماه گذشته است و با خبرهایی که پیگیر آن هستیم این کار 
انجام شدنی نیست هر چند در این صورت جلسه موضوعاتی مطرح شده بود تا خودروسازان از گرداب عدم نقدینگی رها شوند.

وی با بیان اینکه سیستم بانک مرکزی نیز اجازه دریافت تسهیلات از محل اعتبارات بانکی را نمی دهد گفت: ۵۰ همت بدهی 
۲ خودروساز به قطعه سازان است که تنها ۱۲ تا ۱۳ همت آن پرداخت شده است در صورتی که بدهی خودروسازان تا پایان سال 

پرداخت نشود قطعه سازان در تامین هزینه ها به مشکل بر می خورند.

مدیرعامل شــرکت توانیر گفت: مهمترین چالش صنعت برق 
اقتصاد برق بوده و نهادهای مربوطه باید به این موضوع رسیدگی 

کنند.
آرش کــردی مدیر عامل توانیر، با اشــاره بــه افزایش تعداد 
مشترکان برق و افزایش میزان مصرف برق در دو سال اخیر گفت: 
با وجود افزایش تعداد مشترکان برق و افزایش میزان مصرف برق 
در دو ســال اخیر شاهد پایداری شبکه برق و بهبود شاخص های 

کنترلی شبکه بوده ایم.
وی افزود: فرهنگ سازی و اجرای برنامه های گسترده مدیریت 

بار باعث شد تا شدت رشد مصرف انرژی کندتر شود، اما با این حال سرمایه گذاری همچنان مهمترین ضرورت صنعت برق به 
شمار می رود.

مدیرعامل توانیر با تاکید کرد: به صورت دقیق نقاط ضعف و قوت شبکه به تفکیک استان ها و شهرها و مطابقت با ۱۸۰ اقدام 
عملیاتی برای عبور بی دغدغه از تابستان ۱۴۰۳ در دستور کار شرکت های برق منطقه ای قرار گرفت، پرداخت.

کردی با اشاره به اینکه برق پایه و مبنای رشد و توسعه کشور است، عنوان کرد: افزایش حساسیت های صنعت برق در سال های 
اخیر، رشد نامتعارف مصرف برق و تبعیت سرمایه گذاری های توسعه ای شبکه از رشد غیرقابل پیش بینی مصرف که امسال در 

برخی استان ها به ۱۲ درصد هم رسید را از معضلاتی عنوان کرد که باید با تدابیر خاصی کنترل شود.
وی با اشاره به روند کاهشی ظرفیت خطوط و ترانسفورماتورهای فوق توزیع و انتقال نسبت به ظرفیت نیروگاه ها طی ۳ دهه 
گذشته، اظهار داشت: در سال ۷۱ نسبت ظرفیت ترانسفورماتورهای شبکه ۶.۱ برابر ظرفیت نیروگاه ها بود که در حال حاضر این 
میزان به حدود ۴ برابر کاهش یافته و این وضعیت علاوه بر اینکه ظرفیت ذخیره شــبکه را با اشــکال مواجه ساخته، به عوارض 

پرباری و فرسودگی شبکه دامن زده است.
کردی در خاتمه یادآور شد: در بخش صنعتی در سال ۱۴۰۰ انرژی تأمین شده ۳۶.۷ میلیارد کیلووات ساعت و در تابستان 
۱۴۰۲ میزان ۴۶.۱ میلیارد کیلو وات ساعت بوده است که حدود ۱۰ میلیارد کیلووات ساعت و معادل ۲۶ درصد برق بیشتری 
به صنعت داده شده است و بخش خانگی ۴ درصد کاهش مصرف به جای ۲۰ درصد رشد مصرف داشته است و ما به ازای این 

مقدار صرفه جویی، تمام ظرفیت های در اختیار صنعت قرار گرفته و برق بخش صنایع تأمین شده است.

ضرورت توجه به سرمایه گذاری در صنعت برق

از این روســت که قوانین متعددی تاکنون برای صیانت از نیروی کار وضع شــده است. اما انگار هرکدام از این قوانین نارس 
بوده و راه میانبر برای فرار از اجرای آن فراهم بوده است. دلایل متعددی را می توان برای چرایی این گزاره لیست کرد، اما در 
این میان رصد مشاغل یا به عبارتی اتاق شیشه ای که بتواند وضعیت کارگاه ها را پایش کند، می تواند در کاهش دور زدن قوانین 
کارگری اثرگذار باشد، از این رو به نظر می رسد که ایجاد یک بانک اطلاعاتی واحد و یکپارچه نیاز است. بانکی که از سال گذشته 

با ایجاد سامانه پایش کار توسط وزرات تعاون، کار و رفاه اجتماعی به وجود آمده است.
سامانه ملی پایش کار، فعالیت خود را به صورت آزمایشی از خردادماه سال ۱۴۰۱ آغاز کرد و در اواخر مهرماه همان سال 
کار خود را به صورت رســمی آغاز کرد. در واقع ســامانه پایش کار بر پایه قانون کار بنیان نهاده شده و زیرمجموعه قوانین آن 

است. گزاره ای که از زمان تهیه و تدوین قانون کار مغفول مانده بود.
بر اســاس ماده ۱۹۲ قانون کار مصوب ســال ۱۳۹۶ این سامانه باید ایجاد می شــد و وظیفه آن نیز رصد همه کارگاه های 

مشمول قانون کار بود.
با ایجاد ســامانه ملی پایش کار، کارفرماها وظیفه دارند که تمامی اطلاعات را از وضعیت نیروی کار موجود در کارگاه ها و 
بنگاه های تولیدی- خدماتی خود در آن ثبت کرده و پس از خوداظهاری، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برای اثبات داده های 

کارفرماها، بازرسان خود را به کارگاه ها و بنگاه های تولیدی- خدماتی می فرستد.

 مزایای سامانه ملی پایش کار
افزایش میزان بهره وری نیروی کار در اقتصاد هر کشــوری، مســتلزم ایجاد بستری مناسب برای 
کارگران و بهبود فضای کسب و کار است. در این راستا امنیت شغلی کارگران و تأمین معیشت آنها، 
می تواند به این روند کمک کند. طرح طبقه بندی مشاغل، ارتقای بهداشت و ایمنی کار و رعایت حقوق 
و دســتمزد آنها بر اساس قوانین مصوب از جمله مواردی است که کارفرماها باید بر اساس قانون کار 

آن را در کارگاه های خود اجرایی کنند.
حــوادث کارگــری، تعدیل و اخراج نیروی کار و  عدم رعایــت حقوق کارگران همواره چالش های 
جامعه کارگری بوده اســت. بررســی ها نشــان داده که نادیده گرفتن حقوق کارگران در کارگاه ها و 
بنگاه های تولیدی- خدماتی رخ داده اســت که فاقد کمیته های مدنی و تشکل های مستقل کارگری 
بوده اند. گزاره ای که دست کارفرماها را برای تخلف و دور زدن قانون کار باز گذاشته است. حالا سامانه 
ملی پایش با نظارت خود ضمن آنکه قوانین کارگری را ضمانت خواهد کرد، کارگاه های متخلف را نیز 
شناسایی کرده و در کمیته انضباطی به تخلفات آنها رسیدگی می کند. به معنای دیگر، وظیفه سامانه 
ملی پایش کار  فقط ثبت داده ها نیســت، بلکه وظیفه ای بســیار بزرگ برعهده دارد که همان اجرای 

درست و دقیق قانون کار است.
به عبارتی، سامانه ملی پایش کار همان تلسکوپی است که همه کارگاه ها را رصد کرده و تخلفات شان 

را به آنها گوشزد می کند.
بنا بر قانون کار، یکی از وظایف مهم و اصلی سامانه ملی پایش کار، ایجاد کمیته پایش و نظارت بر 
اجرای قانون کار اســت و تنها زمانی این کمیته می تواند راه اندازی شود که اطلاعات دقیق در سامانه 
قرار گرفته باشد. بنابراین، با ایجاد این کمیته وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، با نظارت و سرکشی 
بر کارگاه ها و بنگاه های تولیدی- خدماتی، کارگران آنها مصونیت یافته و این سامانه آنها را به تشکیل 
تشکل های کارگری و انجمن های صنفی سوق می دهد. تشکل های کارگری، همان هایی هستند که از 
حقوق کارگران در هنگام چالش کارگری با کارفرما حمایت می کنند و همچنین حلقه واسط کارفرماها 
و دولت در اجرای صحیح قانون کار هســتند. به عنوان  مثال، این تشــکل ها هستند که می توانند در 
طرح طبقه بندی مشاغل دخالت کرده و بهترین تصمیم را برای کارگران بگیرند. یا اینکه برای رعایت 
دستمزد عادلانه اقدامات لازم را انجام دهند. بر اساس ماده ۱۳۱ قانون کار، تشکل های کارگری مانند 
شــورای اســلامی کار،  انجمن صنفی و کمیته انضباطی که بر اساس قانون کار در هر بنگاه  تشکیل 
می شود و طبق ماده ۲۷ قانون کار اگر کارگری در یک بنگاه دچار تخلف شد، باید در کمیته انضباطی 

کارگاه وضعیت او رسیدگی شود.
به هر حال، می توان گفت سامانه ملی پایش، مثل یک تلسکوپ همه کارگاه ها و بنگاه های اقتصادی- 
تولیدی و خدماتی را رصد خواهد کرد. بنابر اطلاعات داده شده تاکنون در یک سال اخیر بیش از ۴۰ 

درصد کارفرماها در این سامانه اطلاعات خود را به ثبت رسانده اند.

  سامانه ملی پایش کار عامل پایداری مشاغل فعال
معاون روابط کار وزارت تعاون گفت: تاکنون بانک اطلاعاتی از داده های کارگری بنگاه ها نداشتیم 
و نمی دانستیم که آیا کارگاه های موجود قوانین کار را رعایت می کنند یا اینکه از آن سر باز می زنند. 
در زمینه تشــکل های کارگری که طبق قانون کار باید در هر بنگاه وجود داشــته باشند نیز اطلاعی 
نداشــتیم، اما ســامانه پایش کار می تواند مواردی را از جمله تشکل های کارگری، کمیته های حقوق 
 و دســتمزد، کمیتــه ایمنــی و صیانت از کار و کمیته های انضباطی و شــورای اســلامی کار در هر

 کارگاه تشکیل دهد.
معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه ســامانه ملی پایش کار با هدف 
ارتقای بهره وری کار و پایداری مشــاغل فعال ایجاد شــده، می گوید: صیانــت از نیروی کار، رعایت 
حقــوق صنفــی اصحاب کار و تولید، بهبود شــرایط کار، تأمین ایمنی و ســلامت شــغلی کارگران 
 و همچنیــن پیگیــری بهبود وضعیت معیشــتی و امنیت شــغلی کارگران پرتــلاش از اولویت های

 دولت سیزدهم است.

صندوق مشترک سرمایه گذاری با روسیه، عمان و عربستان ایجاد می شود
عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی گفت: صندوق توسعه ملی به دنبال همکاری 
با صندوق های ثروت با کشــورهای همسایه است و در این زمینه مذاکراتی با روسیه 
انجام شده منتظر تایید هستیم و در ادامه گفت وگوهایی با عمان و عربستان نیز انجام 

شده است.
حســین عیوضلو درباره همکاری صندوق توسعه ملی با صندوق های ثروت دیگر 
کشــورها اظهار داشت: صندوق توســعه ملی ماموریت دارد با صندوق های دیگر در 
سراســر دنیا همکاری کند و در این میان صندوق های ثروت ملی کشورهای همسایه 

در اولویت قرار دارند.
وی افزود: از ابتدای امر با صندوق روسیه همکاری کردیم و نشست هایی برگزار و 
تفاهم نامه هایی نیز مبادله شده است. در این نشست ها مدل های همکاری و ساز و کار 
همکاری تصویب شده است و منتظر تایید هیات امنای صندوق ثروت ملی روسیه که 

رئیس جمهور این کشور است هستیم.
عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی بیان کرد: البته سیگنال هایی از روسیه ارسال 

شده که قبل از نهایی شدن آن بهتر است در زمینه پروژه ها همکاری کنیم.
وی ادامه داد: مقرر شــده پروژه هایی از داخل کشور پیشنهاد دهیم و کمیته های 
سرمایه گذاری مشترک بین دو صندوق ثروت ملی ایران و روسیه تشکیل و پروژه های 
ارائه شــده بررســی شــود و در این بین ۵۰ درصد ایران و ۵۰ درصد طرف روســی 

سرمایه گذاری کند.
عیوضلو گفت: اولویت ما در زمینه پروژه های نفت، پتروشــیمی و گاز و حوزه های 
داروســازی است؛ اما جنبه های دیگر همچون های تک هم می تواند مطرح باشد و در 

این میان مهم بازدهی پروژه ها است.
وی بیان کرد: در ادامه با کشور عمان و عربستان نیز مذاکراتی انجام شده و امیدواریم 
در پروژه های مشترک نیز به توافق برسیم البته باید توجه داشته باشیم که این فرایندها 

زمان بر است و ابتدا باید همکاری شکل بگیرد و در مرحله بعد وارد پروژه ها شویم.
عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی ادامه داد: صندوق با کشورهای آفریقایی نیز 
توافق نامه هایی امضا کرده و حتی در یکی از مناقصه ها نیز برنده شده ایم و بانک عامل 

نیز مشخص شده و ۱۰۰ میلیون یورو در این زمینه اختصاص یافته است.
وی توضیح داد: از بین ۱۰ کشور عضو اکو با هفت کشوری که صندوق ثروت ملی 
دارند توافق کردیم که صندوق مشــترک ایجــاد کنیم و ترجیح می دهیم دو گان دو 

گان صندوق تشکیل دهیم و در مراحل بعد این صندوق ها می تواند گسترش یابد.
عیوضلو درباره تاثیر شرایط تحریمی بر ایجاد صندوق مشترک ثروت گفت: راه هایی 
برای برون رفت از این موضوع وجود دارد و تعجب می کنیم از برخی افراد که در برهه ای 
از زمان حاضر به انجام این کارها نشده اند و موضوع تحریم را مطرح کردند. برای مثال 
سرمایه گذاری مستقیم در آمریکای جنوبی از طریق بانک عامل ورود نکردیم و اعتبار 
مورد نیاز را از طریق بانک هایی که ســرمایه گذار مدنظر خود داشــت ورود کردیم و 

تضامین لازم برای بازگشت پول به ایران داده شده است.
وی با بیان اینکه راه های دیگری غیر از سوئیفت در پرداخت های بین المللی وجود 
دارد، تاکید کرد: البته بانک مرکزی نیز روش های ویژه ای برای ارتباط با کشــورهای 
کارگزار دارد و این ساز و کار بین کشورهای همسایه شروع شده است و امکان نقل و 

انتقال پول مشخص شده است.

  ریزش ۱۹۳ واحدی شاخص کل بورس 
شاخ کل بورس در ابتدای معاملات با ریزش اندکی مواجه شده است.شاخص کل بورس امروز در ابتدای معاملات با ریزش ۱۹۳ واحدی کار خود را آغاز کرده است.

شاخص کل هم وزن وضعیت مثبتی دارد و ۵۵۲ واحد رشد کرده است. در ۳۱ دقیقه ای که بازار می گذرد ارزش معاملات خرد عدد ۸۵۹ میلیارد تومان را به ثبت رسانده است
در یک هفته گذشته برآیند معاملات در بازار سهام، خروج نقدینگی حقیقی )فروش حقیقی به حقوقی( به ارزش ۹۲۱ میلیارد تومان را نشان می دهد. امروز نیز روند خروج نقدینگی حقیقی برای پنجمین روز متوالی با ثبت رقم ۵۵ میلیارد تومان همچنان ادامه دارد. این در حالی 
است که در یک هفته گذشته از شدت خروج نسبت به میانگین ماهانه کاسته شده است.برآیند معاملات صندوق های درآمد ثابت نیز در یک هفته گذشته حاکی از ۱۹۶ میلیارد تومان ورود نقدینگی حقیقی به این صندوق ها است. اما صندوق های درآمد ثابت امروز شاهد ۲۶۰ 
میلیارد تومان خروج نقدینگی بوده اند.ارزش صف های خرید ۴۰۲ میلیارد تومان است که نسبت به میانگین هفتگی ۱۳۹ میلیارد تومان افزایش داشته است. ارزش صف های فروش هم با افزایش ۴ میلیارد تومانی نسبت به میانگین هفتگی، در محدوده ۲۳۱ میلیارد تومان قرار دارد.
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کشاورزی 

مجاهدت های شهید 
سلیمانی برای آزادی قدس 
به زودی محقق خواهد شد

کریم حسن پور    |      چنانچه با همکاری کشاورزان و مصرف کنندگان ارقام پرمحصول جایگزین ارقام دیگر شود، تولید 
برنج افزایش پیدا می کند و می توان کسری آن را جبران کرد.

افزایش خوداتکایی کشاورزی با ورود ارقام جدید برنج

    بالغ بر 950 میلیارد ریال تســهیلات میراث 
فرهنگی و گردشگری تخصیص یافت 

دبیر کمیتــه تســهیلات اداره کل میــراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی سیســتان وبلوچستان از 
تخصیص بالغ بر 950 میلیارد ریال تسهیلات به طرح 

های ارائه شده به این اداره کل خبر داد.   
به گزارش محسن تازه روز، خدیجه براهویی در چهارمین 
جلسه کمیته تسهیلات و اعتبارات اداره کل با موضوع 
هزینه کرد اعتبارات بند الف تبصره ۱۸ بودجه ســال  
۱۴0۱که دوازدهم دی ماه با حضور اعضا برگزار شــد 
اظهار داشت: به منظور حمایت از صنعت گران و سرمایه 
گذاران اســتان تعداد ۱۱ مــورد از درخواســت های 
متقاضیان برای دریافت تسهیلات در این کمیته مورد 

بررسی و ارزیابی قرار گرفت. 
دبیر کمیتــه تســهیلات اداره کل میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی سیستان وبلوچستان افزود: 
در همین راســتا ابتدا طرح های اولویت دار با پیشرفت 
فیزیکی و میزان سرمایه گذاری مناسب بخش خصوصی 

بررسی گردید.   
او ادامــه داد: تمامــی طرح ها بــر اســاس ضوابط و 
دستورالعمل های قانونی مورد ارزیابی قرار گرفت که در 
نهایت با توجه به ویژگی های طرح ها و محدودیت منابع 
مالی، شــش طرح اولویت دار جهت ارسال به دبیرخانه 

استانی تسهیلات تایید شد.   
به گفته براهویی، از محل این منابع تاکنون بالغ بر 950 
میلیارد ریال تســهیلات تخصیص یافته که 9 طرح به 
مبلغ بیش از 330 میلیارد ریال پس از تایید دبیرخانه و 
کارگروه استانی به منظور پرداخت به بانک های عامل 

استان معرفی شده اند.  
او تاکید کرد: ۱7 طرح دیگــر نیز در انتظار طی مراحل 
ارزیابی و دریافت تسهیلات هســتند که در اسرع وقت 

انجام می شود.

  مدیرکل کمیته امداد کرمانشاه خبر داد؛
توزیع ۱۱0 ســری جهیزیه بین نوعروسان تحت 

حمایت کمیته امداد کرمانشاه
 کرمانشــاه- مدیرکل کمیته امداد امــام خمینی )ره( 
استان کرمانشــاه از توزیع ۱۱0 ســری جهیزیه بین 

نوعروسان تحت حمایت این نهاد خبر داد.
رضا طاهری اظهار کرد: همزمان با ولادت با ســعادت 
حضرت زهرا سلام الله علیها تعداد ۱۱0 سری جهیزیه 
در چهار شهرستان روانسر، پاوه، سنقر و صحنه و ۲ بخش 
گهواره و دینور به نوعروسان تحت حمایت کمیته امداد 
امام خمینی )ره( تقدیم شد. وی افزود: جهیزیه اهدایی 
شــامل پنج قلم اساســی لوازم ضروری زندگی شامل 
یخچال، فریزر، تلویزیون، ماشین، لباسشویی، گاز پنج 

شعله و جارو برقی بوده است.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان کرمانشاه 
تصریح کرد: این وسایل با توجه به نیاز سنجی و اولویت 
بندی کارشناسی شده در کمترین زمان ممکن به این 

عزیزان تقدیم شد.
طاهری بیان کرد: بخشــی از این اقدام ارزنده با هدف 
تأمین لوازم ضروری و اساسی نوعروسان تحت حمایت 
کمیته امداد امام خمینــی )ره( بوده که از حیث حفظ 
کرامت انســانی فرزندان عزیز این نهاد دارای اهمیت 
بوده اما بخش عمده این امر با هدف ترویج و تشــکیل 
زمینه های ازدواج آسان و اشاعه فرهنگ و سنت نبوی 

ازدواج است.

  سومین نشست تمهیدات برگزاری نمایشگاه 
تخصصی ساخت تجهیزات صنعت نفت خوزستان

سومین نشست کمیته های تخصصی نمایشگاه نفت از 
سلسله نشست های هم اندیشی، آمادگی و هماهنگی 
برگزاری چهاردهمین نمایشــگاه تخصصی ســاخت 
تجهیزات صنعت نفت خوزســتان بــه میزبانی روابط 
عمومی شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب برگزار 

گردید.
این نشست به همت روابط عمومی شرکت ملی مناطق 
نفتخیز جنوب و با حضور دبیران کمیته های تخصصی 
چهاردهمین نمایشگاه ساخت تجهیزات صنعت نفت 
خوزستان در راستای پیگیری مصوبات جلسات قبلی و 

ایجاد وحدت رویه کمیته ها برگزار شد.
در این رویداد دبیران کمیته های اجرای چهاردهمین 
نمایشگاه صنعت نفت به ارائه گزارشات پیشرفت کار تا 
روز جاری و شرح نیازمندی های آتی جهت رهیافت به 

اهداف نمایشگاه پرداختند.
مهندس سعید آتشبار رئیس روابط عمومی شرکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب ضمن تشکر از حضار در جمع 
بندی این نشست با اشاره به حجم و عظمت رویداد و تنوع 
کارها در این نمایشگاه، بر همراهی و همدلی نمایندگان 
محترم مدیریت ها و ادارات به عنوان دبیران کمیته های 

تخصصی نمایشگاه تاکید نمود.
وی افزود: با توجه به مشــارکت ۱6 استان در نمایشگاه 
چهاردهم و افزایش نسبت به نمایشگاه های قبل طرح 
رسانه ای جامعی برای پوشش مناسب خبری و استقرار 
خبرگزاری های محلی و ملی در نظر گرفته شده است تا 
بتوانیم رویدادهای پیش بینی نشده را نیز پوشش دهیم.

شایان ذکر اســت در این جلسه بر اســتمرار نشست 
هــا، انســجام کمیته ها تــا برگــزاری نمایشــگاه و 
 بازدیــد میدانی دبیــران کمیته ها از محــل برگزاری

 چهاردهمین نمایشگاه ساخت تجهیزات صنعت نفت 
خوزستان تاکید شد.

کرمانشاه- فرمانده سپاه حضرت نبی اکرم)ص( استان کرمانشاه گفت: مجاهدت های شهید سلیمانی برای آزادی قدس به زودی محقق خواهد شد.
سردار بهمن ریحانی در مراسم چهارمین سالگرد شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی و یادواره شهید رضا عباسی که در حسینیه ثارالله سپاه حضرت نبی اکرم )ص( کرمانشاه برگزار شد، اظهار کرد: روز گذشته 
ولادت حضرت صدیقه زهرا)س( بود که باید متوجه جایگاه والای ایشان نزد خداوند متعال و پیامبر اکرم )ص(  باشیم و مقام زن را نیز گرامی می داریم. وی با اشاره به حادثه تروریستی در کرمان، افزود: دشمنان این 

سرزمین و اسلام نمی توانند پس از شهادت حاج قاسم نیز نظاره گر حضور مردم در مزار این شهید باشند و زنده بودن مکتب شهید سلیمانی را مشاهده کنند.
فرمانده سپاه حضرت نبی اکرم )ص( استان کرمانشاه تصریح کرد: به برکت خون شهدا و رهبری حکیمانه امام خمینی )ره( و مقام معظم رهبری است که بیداری اسلامی و جهانی را شاهد هستیم.

سردار ریحانی بیان کرد: امام خمینی )ره( در بدو پیروزی انقلاب اسلامی فلسطین را مسئله نخست جهان اسلام دانستند اما شاید این راهبرد برای خیلی از مردم ناشناخته بود. وی با اشاره به جنایات رژیم 
صهیونیستی در فلسطین، گفت: امروز اهمیت راهبرد رهبران نظام مقدس جمهوری اسلامی بیش از گذشته برای همگان مشخص شده و مجاهدت های شهید سردار سلیمانی برای آزادی قدس بی ثمر نخواهد ماند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/10/17
شماره : 1561

با استفاده از بذرهای 
هیبرید امکان افزایش 

۲0 تا ۲5 درصدی 
تولید برنج و رسیدن 
به خودکفایی بدون 

افزایش سطح زیرکشت 
وجود دارد.

برنج بعد از گندم دومین غله پرمصرف در ســبد غذایی مردم کشــور اســت، به همین علت سهم برنج در امنیت غذایی کشور غیرقابل انکار است. 
ما با توجه به میزان جمعیت به 3 میلیون تن برنج سفید برای مصرف سالانه و ۲00 هزار تن هم برای ذخیره راهبردی نیاز داریم اما در حال حاضر 

خوداتکایی مان در تولید برنج 70 درصد است و سهم 30 درصدی به کشور وارد می شود.
در ســالی که گذشــت سطح زیر کشت برنج 770 هزار هکتار در اســتان های مختلف کشور بود و برآورد ها نشان می دهد که از این سطح کشت، 
۴.۲ میلیون  تن شلتوک و ۲ میلیون و 5۲0 تن هم برنج سفید تولید شده است که حدود 700 هزار تن الباقی نیاز باید از محل واردات تأمین شود.

هدفگذاری وزارت جهاد کشاورزی در زراعت برنج، تأمین نیاز کشور از محل 
تولید داخل اســت. برای تحقق این هدف راهکارهایی همچون جایگزینی ارقام 
پرمحصول به جای ارقام محلی، تغذیه بهینه و مصرف متعادل کود های فسفاته، 
ازته و پتاســه در زمان کاشت و داشت محصول، مدیریت آفات، بیماری آفات و 
علف های هرز، مدیریت مناسب آبیاری و مدیریت محصول در مزرعه از راه های 
مهم برای افزایش تولید برنج در دستور کار قرار گرفته است. یکی از راهکارهای 
وزارت جهاد کشاورزی در رسیدن به خودکفایی در تولید برنج، جایگزینی ارقام 
پر محصول به جای ارقام کیفی و محلی است که در استان های مختلف کشت 
می شود. بطور متوسط بخش اعظمی از تولید برنج از ارقام کیفی و محلی است و 
بخش کمی از این محصول از ارقام پر محصول کشت می شود. چنانچه با همکاری 
کشــاورزان و مصرف کنندگان ارقام پرمحصول جایگزین ارقام دیگر شود، تولید 

برنج افزایش پیدا می کند و می توان کسری آن را جبران کرد.
ورود تکنولــوژی بذر هیبرید از چین نیز در دســتور کار قراردارد و این نوع 
بذر می تواند با عملکرد های بیش از ۱0 تن در هکتار شلتوک در مزرعه تولید  و 
انقلابی در تولید محصول برنج ایجاد کند. با اســتفاده از بذرهای هیبرید امکان 
افزایــش ۲0 تا ۲5 درصدی تولید برنج و رســیدن به خودکفایی بدون افزایش 

سطح زیرکشت وجود دارد.
اصلاح ســاختار شــالکوبی ها برای کاهش ضایعات محصول برنج، توســعه 
کشت های مکانیزه شامل کشت نشــایی برنج در زمان کاشت، عملیات داشت 
برنج، توسعه برداشت برنج از دیگر برنامه هایی است که می تواند کیفیت و کمیت 

برنج را در کشور ارتقا دهد.

 معرفی ارقام جدید برنج برای افزایش میزان تولید
یکی دیگر از اقدامات وزارت جهاد کشاورزی معرفی ارقام جدید در سه گروه 
است. هدف از معرفی این ارقام جدید این است که عملکرد در واحد سطح افزایش 

پیدا کند، به اضافه اینکه تولید داخلی برنج ایرانی افزایش یابد.
 گروه اول از این ارقام جدید، ارقام پرپتانسیلی است که عملکرد بالایی دارد 
تا بتواند عملکرد در واحد ســطح را افزایش بدهد. گروه دوم ارقامی اســت که 
متحمل به تنش های غیرزیستی بویژه تنش خشکی است که برای مناطقی که 
با کمبود آب مواجهیم بویژه کمبود آب در آخر فصل مناســب است. گروه سوم 
ارقام بســیار خوش کیفیت با ژنوم ارقام محلی اســت که جایگزین ارقام خوش 

کیفیت فعلی می شود.
رئیس مؤسسه تحقیقات برنج کشوردرباره مقاومت و خصوصیات و زمان کشت 
ارقام جدید گفته اســت: جدیدترین ارقام معرفی شده در گروه پرپتانسیل ها با 
عملکرد بالا، گروه ارقام متحمل به تنش های خشکی و گروه ارقام خشک کیفیت 
است و از فصل زراعی جدید ۱۴03 وارد عرصه خواهند شد و امیدواریم که ترکیب 
این ارقام با ارقامی که قبلًا معرفی کردیم باعث افزایش تولید برنج داخلی شود.

برگزاری شورای معاونان اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر به میزبانی بندر گناوه 

توسعه ورزش های دریایی و ساحلی  فرصتی برای توسعه گردشگری واشتغال زایی

در نشست شورای معاونان اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر که به میزبانی 
بندر گناوه برگزار شــد با حضور رئوسای بنادر گناوه و دیلم آخرین وضعیت طرح های 

توسعه ای بنادر شمالی استان مورد بررسی قرار گرفت. 
به گزارش روابط عمومی، محمد شکیبی نسب مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر 
در نشست یاد شده اظهار کرد: بنادر شمالی استان از بنادر کهن نوار ساحلی خلیج فارس 
از دیرباز مهد تجارت و بازرگانی بودند به نحوی که اکنون نیز معیشت عمده ساکنان این 

منطقه از راه دریا و دریانوردی تامین می شود.
وی بیان کرد: به تناســب این پیوند ناگسستی بین ســاکنان بنادر استان با دریا و 
دریانوردی، نگاه توسعه ای بسیار خوبی به بنادر استان معطوف شده است تا زمینه برای 

رونق بیشتر کسب و کار ساحل نشینان فراهم شود.
بندر ریگ و استقرار یک فروند بارج در بندر دیلم از طرح های شاخص سازمان بنادر و شــکیبی نسب ادامه داد: اکنون طرح توســعه بندر گناوه، لایروبی کانال دسترسی 

دریانوردی در بنادر شمالی استان بوشهر محسوب می شود.
وی افزود: انتظار می رود با تحقق طرح های یاد شده زمینه برای اشتغالزایی بیشتر در 
بنادر گناوه، دیلم و ریگ فراهم شود که برگزاری شورای معاونان به میزبانی بنادر شمالی 

استان نیز با همین نگاه انجام شده است.
شکیبی نسب افزود: با هدف رفع موانع پیشرفت طرح های توسعه ای در بنادر استان 
بوشهر نشست هایی به صورت هفتگی برگزار و تدابیر لازم برای سرعت بخشی به طرح 

های بنادر استان انجام می شود.
مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر در حاشیه برگزاری نشست شورای معاونان 
در بازدید میدانی از بنادر شمالی با شماری از دریانوردان دیدار و مسائل و مطالبات آنان 

را مورد بررسی قرار داد.
گفتنی است بازدید میدانی از بندر دیلم با حضور فرماندار شهرستان انجام شد.

ناخدا خسروی در اولین نشست خبری  هیات ورزش های دریایی و ساحلی استان گلستان گفت 
:  هیات ورزش های دریایی و ساحلی در اســتان گلستان، به عنوان یک هیات نوپا و تازه تاسیس، 

توانسته است  ظرفیت های استفاده از دریا را با سرعت بیشتری به فرهنگ عمومی تبدیل کند.
گلستان : مومنی - خسروی ریاست هیات ورزش های دریایی وساحلی درنشست خبری که  روز سه 
شنبه ۱۲ دی ماه برگزار شد گفت : تاسیس هیات ورزش های دریایی و ساحلی در استان گلستان 
بعنوان یک اســتان دریایی با بیش از ۱۱0 کیلومتر مرز آبی و برخوردار از انواع سدها، آب بندانها، 
رودخانه ها و تالاب های بین المللی ، تحت حمایت فدراسیون ورزش های دریایی و ساحلی و اداره 
کل ورزش و جوانان استان، درواقع یک اقدام راهبردی جهت اجرای منویات و فرامین مقام معظم 

رهبری مدظله العالی در خصوص توسعه دریامحور  می باشد.
 خسروی افزود : هیات ورزش های دریایی و ساحلی در استان گلستان، به عنوان یک هیات نوپا و 
تازه تاسیس، توانسته است  ظرفیت های استفاده از دریا را با سرعت بیشتری به فرهنگ عمومی 
تبدیل کند.ورزش های دریایی و ساحلی فرصتی طلایی جهت ایجاد نشاط در جامعه با محوریت 

امور تفریحی، گردشگری، و اقتصاد دریامحور می باشد.
این ظرفیت در ورزش اســتان  وجود دارد و می توان در ادامه فرآیند احیا خلیج و لایروبی تالاب 
های بین المللی و ظرفیت های جزیره آشوراده برگ زرینی را در تاریخ رنگین کمان اقوام و استان 

برادری ثبت نمود.
وی با اشاره به نقش پررنگ ورزش در حفظ و معرفی فرهنگ بومیان ساکن در حاشیه سواحل اظهار 
داشت: خوشبختانه ورزش های دریایی طی سال های اخیر در سطح دنیا توسعه خوبی داشته و در 
حال حاضر ظرفیت های بی نظیری در شمال کشور وجود دارد که برای ما ایرانیان نعمت طبیعی و 
خدادادی و گنجینه ای ارزشمند محسوب می شود؛ از این رو با فعال سازی این ظرفیت ها و بهره 

مندی از استعدادها و منابع انسانی خوبی که وجود دارد می توانیم با حفظ ارزش های اسلامی در 
بسیاری از ورزش های دریایی در سطح بین المللی حرف های بسیاری برای گفتن داشته باشیم.

خسروی بیان کرد : احداث آکادمی و یا دهکده های ورزشی و تندرستی در حاشیه سواحل با رویکرد 
استفاده از سازه های سبک و دوستدار محیط زیســت، موضوعی است که می تواند هم به توسعه 
ورزش های ساحلی دریایی و هم به توسعه گردشگری، نشاط، اشتغال آفرینی و حفظ محیط زیست 
کمک کند و این مهم باید در دستور کار مسئولان اجرایی استان قرار گیرد؛ در حال حاضر موضوع 
استفاده از ظرفیت دریاها به تفریحاتی مقطعی،خودجوش و غیر علمی آنهم در فصل های خاصی 
از سال محدود شده است که چندان شایسته ظرفیت بالای ورزش استان در حوزه دریا و ساحل 
نیست.خسروی در پایان با ابراز خوش بینی به آینده ورزش های دریایی و ساحلی گلستان افزود: 
ابلاغ سیاست های دریامحور دارای پیام روشنی بود. اینکه باید از این موهبت الهی برای تولید اقتدار 
در حوزه های اقتصادی، اجتماعی، سیاسی، منطقه ای، ورزشی، گردشگری، محیط زیست، ورزشی 
و موارد متعدد دیگر استفاده کرد و اتفاقا ورزش یکی از بسترهای مناسب  تبلیغاتی برای تحقق این 
مهم هست که می تواند موضوع دریا را به یک پیشران و محور توسعه برای ورزش های ساحلی و 
دریایی کشور به ویژه در جزیره آشوراده، منطقه آزاد اینچه برون و تالاب های بین المللی آلاگل 

و... تبدیل نماید.

ایجاد ساختار برای تولی گری توسعه روستایی در برنامه هفتم 
 مشــاورر وزیر جهاد کشاورزی گفت: دولت به دنبال ایجاد یک 
ساختار مناســب برای تولی گری توسعه روستایی در قالب برنامه 

هفتم توسعه است.
به گزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، »جانعلی بهزادی نسب« 
در حاشیه نخستین نشست هم اندیشی متخصصان و پیشکسوتان 
برای ایجاد ســاختار مناسب توسعه روستایی کشور افزود: هدف از 
برگزاری این نشست، استفاده از خرد جمعی و بهره مندی از نظرات 
و تحلیل های متخصصان و پیشکســوتان بخش کشــاورزی برای 

پیشبرد این مبحث است.
مشاورر وزیر جهاد کشاورزی با بیان این که در بند الف ماده 5۱ لایحه برنامه هفتم توسعه، مقرر است ساختار مناسب توسعه 
روستایی در سال نخست این برنامه طراحی و مستقر شود، تصریح کرد: براساس این بند از برنامه هفتم توسعه کشور، دولت مکلف 
است به منظور تمرکز امور روستاها، استفاده ظرفیت های اجرایی کشور، افزایش جمعیت روستاها، مهاجرت معکوس، رونق تولید و 
اشتغال، تامین معیشت روستاییان و ارتقای نقش روستاها در اقتصاد ملی، با پیشنهاد سازمان اداری و استخدامی کشور و هماهنگی 
با وزارت جهاد کشاورزی و سایر دستگاه های مرتبط از محل امکانات، منابع و نیروی انسانی موجود با رعایت قوانین مربوط، دستگاه 

اجرایی مناسب را در سال نخست این برنامه ایجاد کند.
بهزادی نسب افزود: در برنامه هفتم توسعه، نقش محوری به وزارت جهاد کشاورزی برای طراحی این ساختار به منظور توسعه 

روستایی و کمک به استقرار آن داده شده است.
وی تصریح کرد: نشست های هم اندیشی متخصصان و پیشکسوتان بخش کشاورزی ادامه خواهد یافت و پس از بررسی رویکردهای 
مختلف و تبادل نظرات، مباحث جمع بندی و پیشــنهادهای نهایی به وزیر جهاد کشــاورزی ارایه می شود تا با رهنمون های وی به 

دولت انتقال یابد.
مشاور وزیرجهادکشاورزی درباره علل نقش محوری وزارت جهاد کشاورزی در ایجاد یک ساختار مناسب برای تولی گری توسعه 
روستایی گفت: این نقش به دلیل ارتباطات گسترده و تنگاتنگ میان نظام ها و فرآیندهای کشاورزی با حیات و زیست در روستاها 

از سوی دولت در نظر گرفته شده است.
بهزادی نسب اضافه کرد: مباحث توسعه روستایی و بخش کشاورزی به ویژه بازرگانی کشاورزی، پیوند درونی و سیستماتیک با 

هم دارند، اما این که چه ساختاری این کار را انجام خواهد داد، جای گفت و گو دارد.

 مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرد: سطح زیر 
کشت گندم در سال زراعی جاری به 6 میلیون هکتار رسیده است.

به گزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، »سهراب سهرابی« افزود: 
بر اســاس آخرین گزارش استان های کشور، از ابتدای سال زراعی 
جاری تاکنون ۲ میلیون هکتار کشــت گندم آبی و چهار میلیون 

هکتار کشت گندم دیم داشته ایم.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی در مورد بذور گندم 
اظهار داشت: برای کشت امسال تاکنون ۴۲0 هزار تن بذور اصلاح 

شده آبی و دیم در اختیار کشاورزان قرار گرفته است.
وی، معرفی و توزیع ارقام متنوع گندم را یکی از دلایل افزایش سطح زیر کشت عنوان و تصریح کرد: امسال ۱09 رقم شامل 75 

رقم گندم آبی و 3۴ رقم گندم دیم بین کشاورزان توزیع شده و تنوع ارقام به معنای افزایش کمی و کیفی تولید است.
سهرابی ادامه داد: خوزستان با سطح زیرکشت 5۸5 هزار هکتار، کردستان 6۲6 هزار هکتار، آذربایجان غربی ۴00 هزار هکتار، 
آذربایجان شرقی ۴66 هزار هکتار،همدان ۴۱۴ هزار هکتار، فارس ۴۱۲ هزار هکتار، کرمانشاه ۴۱۲ هزار هکتار، گلستان 355 هزار 

هکتار، زنجان با 300 هزار هکتار از استان های پیشرو از نظر سطح زیر کشت گندم آبی و دیم هستند.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی گفت: بیش از 76 درصد گندم آبی و ۸۴ درصد گندم دیم ایران به صورت تمام مکانیزه 

کشت شده است.سهرابی افزود: در قالب برنامه هفتم توسعه، هدفگذاری شده که کشت مکانیزه گندم به ۱00 درصد برسد.
وی با بیان اینکه در ســال زراعی جاری مصرف کودهای کشــاورزی در مزارع گندم افزایش یافته است، اذعان داشت: در کشت 
پاییزه امســال مصرف کود اوره در مزارع گندم ۲۱ درصد، کودهای فســفاته 65 درصد و کودهای پتاسه 90 درصد نسبت به سال 

گذشته رشد نشان می دهد.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی، درباره وضعیت بارندگی و تاثیر آن بر تولید گندم گفت: بر اساس آخرین گزارش های 
ســازمان هواشناسی کشــور، میزان بارندگی امسال 36.7 درصد بوده که نسبت به بلندمدت ۴۴.۸ درصد و نسبت به سال گذشته 

۱7.۲ درصد کاهش نشان می دهد.
سهرابی اضافه کرد: میانگین دمای سال جاری نیز از ابتدای سال تاکنون ۲.۲ درجه افزایش داشته است که شرایط اقلیمی خوبی 
نیست، اما با وجود این چالش، با همکاری موسسات تحقیقاتی مرتبط در حال تدوین دستورالعمل های فنی داشت گندم متناسب با 

شرایط آب و هوایی امسال هستیم که به زودی ابلاغ می شود.

کشت ۶ میلیون هکتار گندم در سال جاری
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۳۵ هزار مترمکعب به ظرفیت 
تولید آب شیرین کن های 
بوشهر افزوده می شود

ابوالحسن عالی در توضیح ایظن خبر اظهار داشت: برای جبران اثرات خشکسالی خصوصا کاهش تولید آب منابع آبی شهرستان کازرون، تمهیدات ویژه برای جبران این کسری پیش بینی شده است.
وی بیان کرد: در یکی از راهکارهای راهبردی، در طرحی که از فروردین امسال اجرایی شده با اتمام آن تا پیش از تابستان ۳۵ هزار مترمکعب به ظرفیت تولید آب شیرین کن های استان افزوده خواهد شد.

عالی ادامه داد: در دولت سیزدهم اقدامات ارزشمندی برای خودکفایی استان بوشهر در تامین آب شرب دنبال می شود که بخش عمده و راهبردی آن در حوزه آب شیرین کن ها انجام می شود.
وی اظهار کرد: در همین راستا پروژه های متعدد آب شیرین کن در استان بوشهر در دست احداث است 

عالی ادامه داد: با وجود تمام تلاش های انجام شده برای تامین آب شرب پایدار در استان بوشهر، نیاز مبرم به بازنگری در نحوه مصرف آب شرب در این استان احساس می شود.
وی گفت: مصرف آب شرب بوشهری ۲۸۰ لیتر در شبانه روز که ۱۰۰ لیتر فراتر از متوسط کشوری است و این نشان از مصرف بی رویه آب شرب و بهداشتی در استان است.

عالی افزود: با کاهش شدید بارش ها در سال جاری امید داریم هم استانی همچون همیشه همراهی شایسته با شرکت آبفا با توجه به وضعیت خشکسالی داشته و برای مصرف بهینه آب اهتمام جدی داشته باشند.

الهام صالح      |    وضعیت نامطلوب بارش ها در پاییز امسال و تداوم آن در روزهای نخست فصل زمستان سبب کاهش شدید حجم آب 
۱۳ سد مهم و بزرگ کشور شده، به طوری که ۶۰ درصد حجم کلی سدها خالی است.

  به مناسبت میلاد حضرت زهرا سلام الله علیها 

گلستان : مومنی -   به گزارش روابط عمومی مرکز اسلامی 
گلستان ،   همایش  سیره نبوی و منزلت اهل بیت  علیهم 
الســلام ، با موضوع :  زن معجزه خلقت  با حضور حجت 
الاســلام دیلم مدیر مرکز اســلامی گلستان،سرپرست 
دانشگاه مذاهب اسلامی گنبد کاووس ،جمعی از طلاب 
خواهر اهل سنت و دانشجویان شیعه و سنی  دانشگاه با 
مشارکت مرکز اسلامی گلستان ،حوزه علمیه مکتب الزهرا 
)ص( روستای قورچای و دانشگاه مذاهب  در واحد دانشگاه 

مذاهب اسلامی گنبد کاووس برگزار گردید.

  ملاقات مسئولان قضایی استان یزد با هزار و ۱۰۰ 
نفر از مردم به مناسبت سالگرد شهادت حاج قاسم 

سلیمانی

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ مقام های ارشد قضایی 
استان یزد به مناسبت سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی 
طی دو روز با یک هزار و ۱۰۰ نفر از مردم و مراجعان ملاقات 
چهره به چهره داشتند.رئیس کل دادگستری استان یزد 
در حاشیه این بازدید، ضمن تسلیت شهادت هموطنان 
در کرمان، گفت:  در اجرای دســتور رئیس قوه قضاییه، 
ملاقات مردمی ویــژه مقام های قضایــی و مدیران کل 
دستگاه های تابعه به قوه قضائیه در استان یزد طی دو روز 
صورت پذیرفت و با حضور و مشارکت 4۵ نفر مقام قضائی 
از سراسر استان، ضمن استماع مشکلات مراجعان، دستور 
مقتضی جهت حل و رفع مشــکلات مردم در چارچوب 
قوانین و مقررات صادر گردید.غلامعلی دهشیری افزود:  
بیشــترین موضوع های مورد طرح و درخواســت مردم، 
تقاضای تسریع در رســیدگی و صدور حکم، تسریع در 
ارائه نظریه کارشناسی و موضوعات مرتبط دعاوی خانواده 
است که تلاش شد در چارچوب موازین و در حد مقدورات 
قانونی در جهت حل مشکلات آنان اقدام شود.وی از آزادی 
6۳ نفر زندانی در اســتان یزد خبر داد و اظهار داشت: در 
اجرای منویات رئیس قوه قضائیه، به تعداد سال های عمر 
پربرکت حاج قاسم سلیمانی، با استفاده از تأسیسات ارفاقی، 
مرخصی منتهی به پایان حبس، آزادی مشروط و ... 6۳ نفر 
زندانی در استان یزد آزاد شدند.این مقام قضایی خاطرنشان 
کرد:  با احراز شرایط قانونی، به تعداد ۲۵ نفر زندانی زن نیز 
به مناسبت میلاد حضرت فاطمه ســلام الله علیها و روز 
مادر، مرخصی اعطا گردید. شــایان ذکر است در 9 ماهه 
سال جاری، مسئولان قضایی استان یزد با 4۵ هزار و 6۲۱ 
نفر ملاقات کردند.شایان ذکر است این برنامه درحاشیه 
همایش بصیرتی مقاومت و ولایتمداری به مناسبت سالگرد 
شهید سلیمانی و گرامی داشت شهدای مقاومت در مسجد 

امام موسی کاظم )ع( برگزار شد.

  محمود رهبران، عضو شــورای عالی ارزشیابی 
هنری انجمن خوشنویسان ایران شد  

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛  در انتخابات اولین مجمع 
استادان شورای ارزشــیابی هنری انجمن خوشنویسان 
ایران، محمود رهبران هنرمند خوشنویس یزدی، به عنوان 
عضو شورای عالی ارزشیابی هنری انجمن خوشنویسان 
ایران انتخاب شد. به همین منظور احسان عابدی مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی به اتفاق سالکی، رئیس حوزه هنری 
یزد و برخی از هنرمندان  با حضور در منزل استاد محمود 
رهبران با اهدا لوح ســپاس این عنوان ارزشمند را به وی 
تبریک گفتند. متن پیام مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان یزد بدین شرح است: هنرمند فرهیخته جناب آقای 
استاد محمود رهبران  نام و آوازه جنابعالی در گستره هنر 
خوشنویسی جهان اسلام مایه مباهات و تفاخر مردمان 
فرهنگ دوست یزد است. و اینک که به شایستگی به عنوان 
عضو شورای ارزشیابی هنری انجمن خوشنویسان ایران 
انتخاب شده اید نشان از جایگاه والایتان در هنر این مرز و 
بوم دارد. اینجانب تصدی این مقام و مرتبه ارزشمند را به 
شما و اصحاب فرهنگ و هنر استان تبریک گفته، مانایی و 

طول عمرتان را از پروردگار مِهر و هنر خواهانم. 
 احسان عابدی  - مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان یزد

کاهش بارش ها ازیک طرف 
و افزایش مصرف از طرف 

دیگر وضعیت سد کشور را 
با کاهش شدید حجم آب 

مواجه کرده است.

۶۰ درصد حجم سدهای مهم کشور خالی است

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/10/17
شماره : 1561

توسعه استفاده از هوش مصنوعی اولویت برق پایتخت است
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ گفت: توسعه استفاده از فناوری 

هوش مصنوعی از برنامه های پیش روی این شرکت است.
به گزارش از شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ، »کامبیز ناظریان« در مراسم 
راه اندازی ســومین مرکز راهبری و پایش هوشمند شبکه برق مشترکان جنوب غرب 
تهران مزین به نام شهید »سیدرضی موسوی« افزود: با رونمایی از سومین مرکز راهبری 
و پایش هوشمند شبکه برق مشترکان، راهبری ارائه خدمات به یک میلیون مشترک 

برق در محدوده جنوب غربی تهران ازاین پس به صورت هوشمند انجام خواهد شد.
وی، راه اندازی سومین مرکز راهبری و پایش هوشمند شبکه برق مشترکان توسط 
این شــرکت را گامی بزرگ در مســیر خدمتگزاری به هم وطنان تهرانی برشــمرد و 
ادامه داد: با فعالیت این مرکز ازاین پس افزون بر یک میلیون مشترک برق در مناطق 
جنوب غربی تهران و پنج هزار کیلومتر از شــبکه توزیع برق این محدوده در ســطح 
فشار ضعیف تحت پوشش راهبری هوشمند از راه دور قرار گرفته و از این راه، ضمن 
کاهش زمان و بهبود هرچه بیشــتر کیفیت ارائه خدمات به مشترکان، شاهد افزایش 
دوچندان ایمنی شهروندان این مناطق در برابر مخاطرات و آسیب های ناشی از نقاط 

نا ایمن نیز خواهیم بود.
مدیرعامل توزیع برق پایتخت با بیان اینکه این مرکز برقراری ارتباط دوســویه و 
یک به یک با همه مشترکان را امکان پذیر کرده و منجر به اطلاع رسانی سریع و دقیق 
همه خدمات، حوادث و رویدادهای مرتبط با شبکه برق به مشترکان خواهد شد، گفت: 
پایش دقیق و مدیریت وضعیت روشنایی معابر شهر تهران به عنوان یکی از مهم ترین 
اولویت های این شرکت و پاسخگویی به مطالبات ذی نفعان در راستای تامین مطالبات 

رفاه و امنیت اجتماعی شهروندان، از دیگر دستاوردهای این مرکز است.
ناظریان خاطرنشــان کرد: در راه اندازی این مرکز از دانش فنی داخلی و داده های 
مکان محور اســتفاده شده و توسعه اســتفاده از فناوری هوش مصنوعی از برنامه های 

پیش روی این شرکت است.
وی اضافه کرد: موفقیت های بیشــتر و دســتاوردهای جدید این شرکت، هم زمان 
با ایام الله دهه فجر و ســالروز پیروزی انقلاب اســلامی ایران در سال جاری رونمایی 

خواهد شد.
»علیرضا رضایی« معاون بهره برداری و دیسپاچینگ توزیع برق پایتخت نیز در این 
مراســم، رضایت مندی مشترکان برق و شــهروندان تهرانی را راهبرد اصلی این مرکز 
نظارتی و راهبری دانســت و افزود: با اســتفاده از سامانه های ارتباطی و نظارتی، همه 
خدمات در حال ارائه به ذی نفعان تا مرحله آخر انجام کار و همچنین دریافت بازخورد 

از مشترکان به صورت مرحله به مرحله پایش خواهد شد.
وی ادامه داد: امروز شاهد این هستیم که با تلاش های شبانه روزی همکاران، استفاده 
از نرم افزارهای داخلی و توانمندی شرکت های دانش بنیان برای نخستین بار در کشور، 
از جدیدتریــن فناوری ها در برقراری ارتباط داده های حوزه های بهره برداری، خدمات 
مشترکان و GIS استفاده شده و این دستاورد در بازدیدهای انجام شده توسط نخبگان 

علمی کشور و جامعه دانشگاهی مورد تحسین و تمجید اهل فن قرار گرفته است.
رضایی، اطمینان از کیفیت و درستی ارائه خدمات به مشترکان و همچنین توسعه 
توانمندی های مرتبط با مدیریت بحران و پدافند غیرعامل را از دیگر نتایج بهره گیری 
از این مراکز دانست و خاطرنشان کرد: با توسعه سامانه های نظارتی برخط تا تابستان 
سال آینده، شاهد هدایت لحظه به لحظه و از راه دور بیش از یک صد نیروی عملیاتی 

موتورسوار این شرکت به ویژه در شرایط بحرانی خواهیم بود.
در ادامــه »محمدرضــا مرادی« معاون امور مناطق بــرق جنوب غرب ضمن ارائه 
توضیحاتی درباره روند تجهیز و راه اندازی این مرکز و قدردانی از تلاش های همکاران 
خــود، ارائه خدمات بدون مرز، ارتقای خدمت رســانی به مشــترکان و جلب رضایت 
شــهروندان، کاهش زمان ارائه خدمات و مکانیزه ســازی فرایندهــای خدماتی را از 
دستاوردهای این مرکز دانست و اضافه کرد: داده های مرتبط با مشترکان مناطق برق 
بهمن، رودکی، ســهروردی، سینا و فارابی به صورت یک به یک ثبت شده و ازاین پس، 
چگونگی ارائه خدمات حوزه برق به این مشــترکان از ابتدا تا انتها برای هر مشــترک 
قابل ردیابی و پایش اســت و امید می رود از این طریق شــاهد رشد روزافزون کیفیت 

خدمت دهی به مشترکان خود باشیم.
گفتنی است در خردادماه ۱4۰۲ با حضور وزیر نیرو و جمعی از مقام های عالی رتبه 
صنعت برق کشــور در ساختمان ستادی شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ برای 
نخستین بار در کشور، هم زمان با آغاز فعالیت رصدخانه شبکه برق و انرژی شهر تهران، 
از مرکز راهبری و پایش هوشمند شبکه برق مشترکان شهر تهران نیز رونمایی شده و 
تاکنون از چهار زیرمجموعه پیش بینی شده این مرکز؛ مراکز راهبری و پایش هوشمند 
شــبکه برق مشترکین جنوب شــرق و جنوب غرب تهران نیز مورد بهره برداری قرار 
گرفته است و در آینده نزدیک از فعالیت مراکز شمال شرق و شمال غرب شهر تهران 

نیز رونمایی خواهد شد.

وضعیت ناجور بارش ها در فصل پاییز و پیش بینی تداوم آن در زمستان اثرگذار بر وضعیت سدهای تأمین کننده آب کشور 
خواهد داشــت. هر میزان برداشــت از آب از سدها به دلیل کاهش حجم بیشتر شود، تأمین آب به سمت آبخوان ها و سفره های 

زیرزمینی خواهد رفت و این امر بر تشدید فرونشست ها و کاهش سفره های زیرزمینی خواهد انجامید.
میزان بارش های از ابتدای ســال آبی جاری )ابتدای مهر ۱4۰۲( تا نهم دی به 46.۲ میلیمتر رســید که در مقایسه با دوره 

بلندمدت ۵۵ ساله که ۷۰.6 میلیمتر بارش داشته ایم، ۳۵ درصد کاهش  یافته است. همین کاهش، 
وضعیت ســدها را نگران کننده کرده است و درعین حال میزان خروجی آب از سدها نیز ۲۰ درصد 

افزایش  یافته است.
کاهش بارش ها ازیک طرف و افزایش مصرف از طرف دیگر وضعیت ۱۳ ســد کشور را با کاهش 

شدید حجم آب مواجه کرده است.
بر اســاس تازه ترین گزارش دفتر اطلاعات و داده های آب شــرکت مدیریت منابع آب ایران، سد 
رودبال داراب در استان فارس با داشتن یک میلیون مترمکعب موجودی آب از ابتدای سال آبی جاری 
تا نهم دی ماه با کاهش ۸۷ درصدی نســبت به مدت مشــابه پارسال روبه رو شده و میزان پرشدگی 

فعلی این سد هم یک درصد است.
چاه نیمه های سیستان و بلوچستان از ابتدای سال آبی جاری تا نهم دی ماه ۳۸ میلیون مترمکعب 
موجودی آب دارند که در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۷۲ درصد کاهش دارد. میزان پرشدگی چاه 

نیمه ها به ۳ درصد کاهش  یافته است.
سد دوستی خراسان رضوی هم 6۳ میلیون مترمکعب آب دارد که نسبت به مدت مشابه پارسال 

6۸ درصد کاهش دارد و میزان پرشدگی آن ۵ درصد است.
ســد شــمیل و نیــان در اســتان هرمــزگان بــا ۱۳ میلیــون مترمکعــب موجــودی آب 
 بــا کاهــش 66 درصدی نســبت بــه مدت مشــابه پارســال روبه رو شــده و درصد پرشــدگی 

کنونی این سد ۱۳ درصد است.
همچنین در این مدت، ســد ســاوه در استان مرکزی با ۲۰ میلیون مترمکعب حجم مخزن ۵9 

درصد کاهش نسبت به پارسال دارد و میزان پرشدگی آن نیز ۷ درصد است.
در این مدت، سد نسا کرمان هم با داشتن ۲9 میلیون مترمکعب موجودی آب، کاهش ۵9 درصدی 

نسبت به مدت مشابه پارسال دارد. میزان پرشدگی آن هم ۱۷ درصد است.
ســد اســتقلال در اســتان هرمزگان هم در مدت یاد شــده با داشــتن ۵9 میلیون مترمکعب 
 موجود آب نســبت به پارســال ۵۷ درصد کاهش را نشــان می دهد. میزان پرشــدگی فعلی این 

سد هم ۲4 درصد است.
موجودی آب در مخزن ســد تنگوئیه سیرجان کرمان در حالی به رقم چهار میلیون مترمکعب 
رســیده است که این میزان نسبت به مدت مشابه پارسال ۵6 درصد کاهش دارد. میزان پرشدگی 

فعلی این سد هم 9 درصد است.
سد سرنی در استان هرمزگان با داشتن ۱۳ میلیون مترمکعب موجودی آب نسبت به سال آبی 

پارسال ۵۳ درصد کاهش دارد و میزان پرشدگی فعلی آن هم ۲۱ درصد است.
ســد طرق در خراســان رضوی از ابتدای سال آبی جاری تا دوم دی ماه چهار میلیون مترمکعب 
موجودی آب دارد که در مقایســه با مدت مشــابه پارسال ۵۱ درصد کاهش نشان می دهد و میزان 
پرشدگی آن نیز اکنون ۱۲ درصد است.موجودی آب در سد جیرفت در استان کرمان ۷۷ میلیون 
مترمکعب است که در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۳4 درصد کاهش را نشان می دهد. این سد هم 
اکنون ۲۳ درصد پرشدگی دارد.سد ۱۵ خرداد در حوضه آبریز قم رود فقط ۳4 میلیون مترمکعب 
 موجودی آب دارد که نسبت به مدت مشابه پارسال ۳۳ درصد کاهش  یافته است. میزان پرشدگی 

فعلی این سد نیز ۱۷ درصد است.

استحصال ۱۰۰ درصدی گوگرد در فاز ۱۳ پارس جنوبی
 مدیر طرح فازهای ۱۳ و ۱4 پارس جنوبی شرکت نیرپارس در گروه مپنا گفت: در 
حال حاضر فاز ۱۳ پارس جنوبی تنها فازی است که گوگرد را به صورت ۱۰۰درصدی 
با رکورد زمانی کمتر از ۲۰ روز بعد از دریافت گاز اســیدی، استحصال و جامدسازی 

آن را محقق کرده است.
پیام پهلوان  در عسلویه اظهار کرد: شرکت » نیرپارس » مجری پروژه های نفت و 
گاز گروه مپنا است که در بخش نفت و گاز مپنا به عنوان پیمانکار عمومی و جی.سی 

این حوزه فعالیت دارد.
وی بیان کرد: این شرکت در فازهای ۱۳، ۱4، ۱9 الی ۲4 پارس بخشی در حدود بالغ 
بر ۲۰ درصد از خشکی این پالایشگاه ها را به صورت ایی.پی.سی.سی برعهده داشته است.

مدیر طرح فازهای ۱۳ و ۱4 پارس جنوبی شرکت نیرپارس در گروه مپنا ادامه داد: 
در پالایشــگاه های پارس جنوبی یکی از مشکلات اصلی استحصال گوگرد بود که به 
واسطه همکاری نکردن صاحبان دانش خارجی به دلیل تحریم، معضلی بزرگ ایجاد و 
آلودگی زیست محیطی بالایی را به دنبال داشت.پهلوان تصریح کرد: در این زمینه از 
ســال 9۰ تدابیری اندیشیده شد تا استحصال گوگرد بدون حضور خارجی ها، داخلی 
سازی و همچنین با استفاده از تجارت گذشته این اقدام مورد بهینه سازی قرار گیرد.

وی بیان کرد: بعد از فاز ۱۳، فاز ۱4 در دســت اجرا اســت که پیش بینی شده تا 

اردیبهشت امسال گاز اسیدی آن بازیافت و گوگرد آن جامدسازی شود تا بتوانیم آن را 
به خارج از پالایشگاه هدایت از ایجاد آلودگی زیست محیطی در منطقه جلوگیری شود.

  توانمندی متخصصان داخلی برای تزریق یک ســوم گاز پارس جنوبی 
به شبکه

مدیر طرح فازهای ۱۳ و ۱4 پارس جنوبی شــرکت نیرپارس گفت: کمپرسورهای 

صادرات گاز شرکت نیر پارس به عنوان قلب تپنده پالایشگاه عمل کرده و یکی از مهم 
ترین واحدهای پالایشگاهی برای صادرات گاز و تزریق گاز شیرین به شبکه هستند.

پهلوان اظهار کرد: چنانچه همه واحدها با شیرین سازی، گاز را آماده ورود به شبکه 
کنند اما کمپرســورهای صادرات وجود نداشــته باشد امکان در سرویس نگه داشتن 

پالایشگاه ها نیز میسر نمی شود.
وی یادآور شــد: در این شــرایط حساس شرکت مپنا به واســطه همکاری های 
کارخانجات و بویژه شــرکت نیرپارس به عنوان نمایندگی شرکت مپنا در چهار فاز از 
پنج فاز پارس جنوبی این ریســک را پذیرفت و توربوکمپرســورهای این چهار فاز را 

تامین و راه اندازی کرد.
مدیرطــرح فازهای ۱۳ و ۱4 پارس جنوبی شــرکت نیرپارس افزود: با اقدام انجام 
شــده هر چهار پالایشگاه نیرپارس با حجم ۲۰۰ میلیون مترمکعب گاز پارس جنوبی 

در سرویس هستند.
نمــی  انجــام  ایــن کار  و  نبــود  توربوکمپرســورها  اگــر  بیــان کــرد:  وی 
قابلیــت تزریــق نداشــت از گاز پــارس جنوبــی   شــد حــدود یــک ســوم 

 و اثراتی منفی در بخش تولید، تراز گاز کشور، مصرف های خانگی و صنعتی، نیروگاه 
و تولید برق ایجاد می شد.
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وزیرراهوشهرسازیازتلاشبرایتخصیصمنابعکافیبرایخطدومراهآهنقزوین-زنجانبهعنوانمصوباترییسجمهورخبردادوگفت:محوردوماینخطریلیتاسالآیندهواردمدارمیشود.
مهردادبذرپاشوزیرراهوشهرسازیدرحاشیهبازدیدازعملیاتاجراییخطدومراهآهنقزوین-زنجانکهصبحامروزطیسفربهاستانزنجانانجامشد،بااشارهبهاینکهاینپروژهدارای۸۶درصد
پیشرفتاست،گفت:یکیازخطوطاصلیشاهراههایشرقی-غربیکشوردرامتداداینمسیرریلیاست.وزیرراهوشهرسازییکیازبرنامههایدولتسیزدهمراتکمیلکریدورشرقی-غربیریلی
کشورودوخطهکردنخطوطباهدفافزایشظرفیتدانست.بذرپاشبابیاناینکهدوخطهشدنمسیرهایریلیمنجربهافزایش۲برابریظرفیتجابهجاییبارومسافرمیشود،افزود:خطدومراهآهن
قزوین-زنجانیکیازمحورهایپرترافیکازنظربارومسافراستونیازبهدوخطهشدندارد.ویبابیاناینکهبخشزیادیاززیرسازیوروسازیاینمسیر۱۸۰کیلومتریانجامشدهاست،گفت:سفر
قبلیرییسجمهوربهاستانزنجانمصوباتیبرایتخصیصمنابعبهاینپروژهریلیبههمراهداشتاماتنهابخشیازاینمنابعتخصیصیافتهکهدر۴ایستگاهاینمسیرمصرفشدهاست.امروزباحضور

رییسجمهورچندپروژهاصلیدرسطحاستانبررسیخواهدشدکهازجملهآنهادوخطهکردنمحورریلیقزوین_زنجاناست.

خط دوم راه آهن قزوین - 
زنجان سال آینده وارد مدار 

می شود

 در سال جاری نیز 
در کنار تلاش برای 
گسترش فرهنگ و 

خرده فرهنگ های اقوام، 
به دنبال رونق اقتصاد 
اقوام به ویژه در بخش 
صنایع  دستی هستیم.

ایران زمین  

محمد بهرامی   |       پژمان امیدی: رؤیای خانه دار شــدن طی سال های گذشته با تورم روز افزون برای بخش زیادی از بدنه جامعه به سمت سخت تر شدن
 حرکت کرد.

بروکراسی ترمز نهضت ملی مسکن را کشید

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/10/17
شماره : 1561

    خراسان جنوبی قلب میراث فرهنگی کشور 
است 

وزیرمیراثفرهنگی،صنایعدستیوگردشگری
گفت:خراسانجنوبیقلبمیراثفرهنگیکشور

است.
عزتاللهضرغامیظهرشنبهدرحاشیهبازدیداز
مسجدجامعتاریخیقاینبهخبرنگارانبااشاره
بهظرفیتهایبســیارخوبخراسانجنوبیدر
حوزههــایمختلفمیراثفرهنگــیاظهارکرد:
خراسانجنوبیقلبمیراثفرهنگیوگردشگری

کشوراست.
وزیرمیراثفرهنگی،گردشگریوصنایعدستی
بابیاناینکهخراســانجنوبیرکورددارثبتآثار
درفهرســتمیراثجهانیدرکشوراست،اظهار
کرد:ثبتجهانیبهاینمعنااســتکههمهمردم
درپاسداشتیکاثرسهیممیشوندویکتمدن

جهانیاست.
ضرغامیبااشــارهبهبازدیدازمسجدجامعقاین
تأکیدکرد:قاینهمبهلحاظگردشگریکشاورزی
بهواسطهمحصولاتیچونزعفرانوهمازنظرآثار

تاریخیظرفیتهایویژهایدارد.
ویبابیانویژگیســردارانبزرگیچونسردار
شهیدمحمودکاوهگفت:اینسردارانفرزندقاین
هستندوقائناتدراینزمینهشناسنامهمحسوب

میشود.
وزیرمیراثفرهنگی،گردشگریوصنایعدستیبا
اشارهبهقدمتمسجدجامعقاینبیانکرد:درکنار
مسجدآتشکدهایمربوطبهدورهساسانیوجود
داشتهاستبااینمعناکهاگرمسجدساختندبه
آتشکدهنیزاحترامگذاشتهوباصلحوصفازندگی
میکردند.ضرغامیادامهداد:درموقعیکهغرب
بوییازتمدننداشتهمردمایرانباادیانمختلفبا

همدلیدرکنارهمزندگیمیکردند.
ویگفت:اگرگردشگرانخارجیازاینآثاربازدید
کنندآنایرانهراسیکهتوسطغربایجادشده
گمرنگونگرشمردمجهانبهایرانتغییرخواهد
شــد.وزیرمیراثفرهنگی،گردشــگریوصنایع
دستیاظهارکرد:برایجاذبههایگردشگریقاین
اعتباراتملیدرکناراعتباراتاستانیمدنظرقرار
خواهدگرفت.ضرغامیبابیاناینکهگاهیحریم
ابنیهتاریخیبهنوعیبرایمردممشکلاتیایجادمی
کندکهتلاشمابررفعاینمسائلدرکنارحفظو
حراستازهویتابنیهاست،یادآورشد:دراینراستا
بازنگریدرحریممسجدجامعقایندردستورکار

قرارخواهدگرفت.

  جمع آوری ۴۵۰۰ میلیارد ریال کمک های 
مردمی به غزه

خمین-دبیرکلجمعیتهلالاحمرکشورگفت:
۴۵۰۰میلیاردریالکمکهایمردمیبرایمردم

غزهازسویاینسازمانجمعآوریشد.
یعقوبسلیمانیظهرشــنبهدرآئیننکوداشت
داوطلبانجمعیتهلالاحمروبزرگداشتشهدای
امدادگردرحادثهتروریســتیکرماندرســالن
اجتماعاتبیتتاریخیامامراحلباتسلیتشهادت
تعدادیازهموطنــانودوامدادگرهلالاحمردر
حادثهتروریســتیکرماناظهارکرد:شهادتاین
دوامدادگربیانگرتداومراهشهدااستوحرکتدر
مسیرانقلاباست.ویافزودداوطلبانوامدادگران
جمعیتهلالاحمربهدلیلاقداماتارزندهوازجان

گذشتگیهاهموارهجایگاهارزندهایدارند.
دبیرکلجمعیتهلالاحمرکشــوربااشــارهبه
برگزاریهفتهفرهنگیخمیندرسالدوم،ادامه
داد:هدفازبرگزاریاینهفتههاومناسبتهای
فرهنگیترویجفرهنگاســتودراینراســتااز
هفتهفرهنگیخمینبرایتحققاندیشههایامام

خمینی)ره(استفادهشود.
سلیمانیتاکیدکرد:پسازپیروزیانقلاباسلامی
دشــمنهمهامکاناتخودرابرایخاموشکردن
اندیشهوتفکرامام)ره(بهکاربردچراکهگسترش
تفکرواندیشهامامراحلموجبایستادگیملتهای

مظلوممیشود.

  سقفی بلند تر از جیب مردم
سقفهاییکهبلندایگرانیآنهاازوسعتجیبخیلیهافراتررفتتاامیدهابرایمالکیتیکخانهکمرنگوکمرنگترشود.

ازسویی،کارکردهایتسهیلیطرحهایدولتها،امیدراآنگونهکهبایددررگهایساختوسازهاجارینکرد.
بارویکارآمدندولتسیزدهم،نهضتملیمسکنروزنههاییازامیدرامیانمردمایجادکرد.ساختمسکنرویاییبودکهدرگرانیزمینبرای
خیلیهارنگباختهبود،اماطرحابلاغیدولتباسهمسالیانهساخت،نویدروزیرادادکهاینبارقفلدربهایمنازلنوسازبادستانمردمانهر

استانبازشود.سهماستانکهگیلویهوبویراحمددرطرحنهضتملیمسکنطیچهارسال۴۸هزارواحداست.
امابروکراسیهایاداری،موانعوکمبودزمیندربرخیشهرستانها،سرعتکارراازطرحنهضتملیمسکنگرفت.

علیرغمتاکیدرییسجمهوریبرسرعتبخشیبهفرایندهایاجراییوعملیاتی،کهگیلویهوبویراحمدازچرخهتعهداتنهضتملیمسکنعقب
ماندهاست.بروکراسیهایاداریوضعفتعاملترمزنهضترادراستانکشیدهاست.

همچنینعدمشــفافســازیدستگاههانســبتباوجودزمینهایقابلارایهبرایطرحنهضتملیمســکنانتقادشدیداستاندارکهگیلویهو
بویراحمدرادرپیداشت.استاندارکهگیلویهوبویراحمدگفت:دربرخیازنقاطاستانبرایتأمینزمینطرحنهضتملیمسکنمحدودیتداریم.

 کمبود زمین در یاسوج
سیدعلیاحمدزادهدرگفتوگوباخبرنگارمهر،افزود:طرحنهضتملی
مسکندرنقاطمختلفاستانکلیدخورده،امابایدبرسرعتوهمافزاییها

برایاجرایآنافزودهشود.
احمدزادهبااشارهبهاینکهبایدتعهداتساختمسکندرقالباینطرحملی

اجراییشود،عنوانکرد:درشهریاسوجمشکلکمبودزمینداریم.
احمدزادههمچنینبرتحققزیرساختهایخدماتیدرشهرستانهاتاکید
کردواظهارداشــت:ضعفدسترســیسایتهابهخدماتآب،برقوگازباید

توسطمتولیانبرطرفشود.
اســتاندارهمکاریهمهجانبهدســتگاههاوبخشهایمتولیدراجرایرا
ضروریدانستوبیانکرد:راهوشهرسازینیزبایدتعهداتلازمراعملیاتیکند.
احمدزادههمچنینبااشارهبهاینکهدیدارهاییدرسطحکشوربرایتسهیل
دراجرایطرحنهضتملیمسکنداشتهاست،گفت:دستگاههابایدزمینهای
مازادرادراختیارطرحمیگذاشــتندکهجهادکشاورزیعملکردمناسبیدر

اینراستاداشت.
ویافزود:اگردستگاهیزمینیباشرایطواگذاریبهطرحنهضتملیمسکن

داشتهواعلامنکرده،برخوردخواهیمکرد.

 عملکرد ضعیف بانک ها
استاندارازعملکردبانکهادرانجامتعهداتنهضتملیمسکنانتقادکردو
گفت:ازعملکردبانکهادراینمحورراضینیستیموبایدبخشنامههایبانک
مرکزیمحققشــود.احمدزادهباتاکیدبراینکهبایددراجرایطرحبهشکل
بهتریعملشود،عنوانداشت:باهمکاریوهمافزاییمیتوانتعهداتکامل

رااجراییوضعفومشکلاتسایتهابرطرفشود.
همچنینمدیرکلبنیادمسکنانقلاباسلامیکهگیلویهوبویراحمدگفت:

معارضاتنهضتملیمسکنحلمیشود.
زبیرموسویگفت:پروژهنهضتملیمسکندرشهرستانهابهجزمناطق
بامشکلتأمینزمینفعالاست.ویابرازداشت:دوپروژهیکهزارو۱۰واحدی

دردهدشتو۲۸۸واحدیدرگچسارانپیشرفتفیزیکیخوبیدارند.
موسویگفت:پروژه۲۸۸واحدینهضتملیمسکندهدشتدردههفجر

تقدیممردمعزیزشهرستانگچسارانمیشود.
موســویبابیاناینکهدربرخیشهرســتانهامشکلاتیوجوددارد،گفت:
جلساتیپیرامونخدماتدهیآب،برقوگازدرشهرستانهایدارایمشکل

برگزارشدهاست.

 معارضات رفع خواهد شد
موسویخاطرنشانکرد:پروژه۲۸۸واحدینهضتملیمسکنگچساران

بامدیریتشکلگرفتهبه۸۸درصدپیشرفترسید.
مدیرکلبنیادمسکنانقلاباسلامیاستانبابیاناینکهبرخیازپروژههای
نهضتملیمسکنمعارضاتیدارد،اظهارکرد:جلساتیباحضورراهوشهرسازی

برایرفعمعارضاتبرگزارشدهاست.
درروزهاییکهخانههایبسازوبفروشهادرشکلانبوهنیزگرانترازجیب
مردماســت،طرحنهضتملیمســکنمیتواندرؤیایخانهدارشدنمردمرا

پررنگترکردهوباهمافزاییدستگاههابهفرجامبرساند.

تقویت اقتصاد ملی با شیوه های نوین توسعه اقتصاد دریامحور
استاندارگیلانبابیاناینکهاستفادهازصنایعنوینودانشبنیانضرورتتوسعهاقتصاد
دریامحوراست،تاکیدکرد:بهرهمندیازمنابعارزشمنددریابایدازحالتسنتیخارج
شدهوباشیوههاینوینبهتقویتاقتصادملیمنتهیشود.اسداللهعباسیدرنشست
ستاداجراییتقویتاقتصاددریامحورگیلان،ضمنمحکومیتمجدداقدامناجوانمردانه
تروریستیدرگلزارشهدایکرمانوبهشهادترساندنجمعیازهموطنانبیگناهمان؛
برلزومبرنامهریزیدقیقوعلمیهمراهباتشریکمساعیمجموعدستاندرکاراناجرایی
ودانشگاهیدرحوزهتقویتاقتصاددریامحوروارتباطصنعتودانشگاهتاکیدکردو
افزود:تکمیلزنجیرهتولیدتابازارمصرفوصادرات،ازالزاماتیاستکهدربستربهره
گیریازاقتصاددریامحورمیسرمیشود.ویادامهداد:اینمهمبایدباتوسعهوارتقای
زیرساختهایحوزهدریاوتجارتدریاییریلگذاریشودتااهدافپیشبینیشده
درسیاســتهایابلاغیرهبرمعظمانقلاباسلامیدرحوزهاقتصاددریامحورهرچه
سریعترتحققیابد.استاندارگیلانبااشارهبهسفراخیرهیئتاقتصادیگیلانبهروسیه،
بازارهایاینکشورراظرفیتیبالقوهبرایعرضهانواعمحصولاتکشاورزیوکالاهای

صنعتیگیلانعنوانکردوافزود:بهرهگیریبهینهازاینظرفیتباتقویتارکانموثر
درحوزهاقتصاددریامحوراعمازتوسعهوتجهیزناوگاندریایی،آموزشواطلاعرسانیبه
جامعههدف،تسهیلدرروندصادراتوبهرهگیریازیافتههایعلمیمراکزدانشگاهی
وتحقیقاتیامکانپذیراست.عباسیگفت:استفادهازظرفیتدریادرایناستانمورد
غفلتقرارگرفتهاستکهدراینرابطهبهویژهبرایارتقایظرفیتها،نیازمنداستفاده
ازصنایعنوینودانشبنیاندربخشهاییچونآبزیپروریوصیدماهیو...هستیم.
ویعنوانکرد:باوجودداشــتن۳۰۰کیلومترنوارســاحلیدراستان،سهممادر
اقتصاددریابسیارکمواندکاستوتازمانیکهنگاهعلمیودانشبنیانبهاینحوزه
نداشتهباشیم،تحولواتفاقجدیدیرقمنخواهدخورد.استاندارگیلانتصریحکرد:ما
بایدازظرفیتبخشخصوصیدراقتصاددریامحوربیشتراستفادهکنیمودربخشهایی
چونصنایعکشتیسازیوپرورشماهیدرقفسمتناسبباشرایطدریایخزربیشتر
سرمایهگذاریکردهتاازاینظرفیتهابهرهبیشتریبگیریم.عباسیادامهداد:ازسویی
درراستایبرایفقرزداییوافزایشدرآمددراستانهایساحلیهمچونگیلانباید

درزمینهتوسعهاقتصاددریابیشترفعالشویمواینبخشرونقگیردزیراکشاورزیبه
تنهاییدرگیلانجوابگونیازهااعمازاشتغالومعیشتو...نیست.ویبااشارهبهظرفیت
هایایناستاناضافهکرد:رودخانههاباتوجهبهحجمآلودگیهاتبدیلبهتهدیدیبرای
استانشدهاند؛حالآنکهرودخانههابایدفرصتمناسبیبرایگردشگریودرآمدزایی
باشد.استاندارگیلانهمچنینبهصنعتکشتیسازیدراستاناشارهوخاطرنشانکرد:
قرارداداولیهبرایتوسعهصنعتکشتیسازیامضاشدهوکارهاوفرآیندمربوطهباید
سرعتگیردوبهطورحتمباترغیببخشخصوصیوباتعاملگستردهمیتوانیماز
ظرفیتاقتصاددریایی،بیشتردرگیلانبهرهببریم.عباسیبابیاناینکهبرخیتخریب
هاوهجمههایغیرمنصفانهعلیهدولتدرگیلان،خللیدرارائهخدمتوحرکتقطار
توسعهایجادنمیکند،خطاببهمدیراناجراییتاکیدکرد:دولتبرنامههایخودرابا
لحاظمنویاتراهگشایامامینانقلاببرایحفظمنافعمردمطراحیواولویتبندی
کردهودراینراستابنابهفرمودهرهبرمعظمانقلاب،کشورعزیزمانبهقلهنزدیکشده

وخستگیوناامیدیمعناندارد.

الویت مبارزه با پول های کثیف در حوزه مبارزه با فساد 
نمایندهتامالاختیاروزیراقتصادوداراییبااشارهبهمسئولیتهای
مرکزمبارزهباپولشوییوزارتاقتصاد،گفت:مبارزهباپولهایکثیف

درحوزهمبارزهبافساددراولویتقراردارد.
هــادیخانیدرجمعخبرنگاران،اظهــارکرد:قانونمبارزهبا
پولشــوییدرسال۱۳۸۴بهتصویبرسیدواصلاحاتآننیزدر
سال۱۳۹۷ابلاغشدهرچندمتاسفانهاجرایاینقانونجدیگرفته
نشدهبودولیدردولتسیزدهمباردیگردرخصوصاینموضوع

تاکیدومواردباجدیتپیگیریمیشود.
ویتصریحکرد:اگرمبارزهجدیبافسادرخدهدقطعاجلویبهرهبرداریازپولهایکثیفگرفتهمیشود.البتهتاکیدداریم
کهبایدنوعنگرشراتغییردادهودرگامنخستبایدپولهایکثیفشناساییودرگامبعدبافردفاسدبرخوردشود.منشاپولها
بایدمشخصشودومسیرپولهایکثیفنیزمشخصوباآنبرخوردشود.نمایندهتامالاختیاروزیراقتصادوداراییبابیاناینکهدر
سالگذشتهتقویتزیرساختهایقانونیمقابلهباپولشوییپیگیریشدهاست،گفت:اولیناقدامایجادبانکاطلاعاتیازاشخاص
پرریسکاستکهتاکنون۳هزارنفردراینسامانهشناساییشدهاندومعتقدیماینافرادووضعیتمالیآنهانبایدبهحالخود
رهاشــودودرکلدنیانیزبهاینمســئلهتوجهمیشود.خانیبهرصداشخاصمظنونکهظنپولشوییآنهامیرود،اشارهکردو
یادآورشد:دراینرابطه۱۲۰۰مظنونپولشوییبهبانکهامعرفیشدهاستتابرابرقانونمواردبررسیشود.اینمسئولباتاکیدبر
مقابلهبااقتصادپنهان،گفت:هدفمارسیدنبهاقتصادسالموشفافوحمایتازاقتصادشناسنامهداراستوبایدبهسمتیسوق
پیداکنیمکهفعالیتاقتصادیسیستماتیک،شفافوقابلدرکوفهمباشد.رسیدنبهعدالتمالیومالیاتیازتاکیداتدولت

استودراینمسیرگامبرمیداریم.

استاندارفارسبابیاناینکهتکمیلپروژههاینیمهتماماولویت
دولتسیزدهماست،گفت:لازماستبرایتحققهرچهسریعتر
وعدهدولتواستفادهازپروژههایعمرانیدرمسیرخدمترسانی

بهمردمشاهدتلاشهایمضاعفیباشیم.
محمدهادیایمانیــهدردیداربامعــاونومدیرانکلحوزه
معاونتهماهنگیاموراستانداریفارس،درجریانگزارشعملکرد
وهمچنینبرنامههایدردســتاقداماداراتکلمدیریتبحران،
دفترفنیوامورحملونقلوترافیک،دفترامورشهریوشوراها

وهمچنیندفترامورروستاییوشوراهایاستانداریفارسقرارگرفت.
استاندارفارسدرایندیداربرضرورتنظارتبرپروژههایعمرانیتاکیدکردوگفت:برایتسریعدرتکمیلوبهرهبرداریاز

پروژههایعمرانیبهویژهابرپروژههامیبایستبرایهرپروژهیکمدیربهعنوانناظرویژهمعرفیشود.
ویتکمیلپروژههاینیمهتمامرایکیازاولویتهایدولتسیزدهمعنوانکردوگفت:برایتکمیلاینپروژههابهویژهمواردی
کهمشمولزمانشدهاند،دولتسیزدهمبهمیدانآمدهولازماستبرایتحققهرچهسریعترآنواستفادهدرمسیرخدمترسانی

بهمردمشاهدتلاشهایمضاعفیباشیم.
استاندارفارسدرادامهمدیرکلمدیریتبحرانراموظفکردباهماهنگیوهمکاریدفترفنیوحملونقلترافیکدرکمترین

زمانممکننسبتبهتکمیلوساماندهیپایگاههایچندمنظورهمدیریتدرشهرستانهااقدامکند.
بهنقلازروابطعمومیاســتانداریفارس،درپایاناینجلســهنیزمحمدهادیایمانیهحکمسرپرستیغلامرضاغلامیرابه

عنوانسرپرستادارهکلمدیریتبحراناستانداریفارسبهویابلاغکرد.

تکمیل پروژه های نیمه تمام؛ اولویت دولت سیزدهم



ورزشی

7
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 یحیی گل محمدی برای فســخ قرارداد خود ابتدا باید نامه کتبی اســتعفایش را به باشــگاه ارائه داده و سپس در سازمان لیگ فرم مربوط به فسخ را پر کند. در عین حال او باید برای 
دریافت مطالباتش از باشــگاه پرســپولیس با مدیران این باشــگاه به تفاهم و توافق برسد.از آنجایی که گل محمدی با توافق قراردادش را فسخ خواهد کرد، نمی تواند مبلغ کل قرارداد این 
فصلش را دریافت کند اما تا پایان نیم فصل هر طلبی که داشته باشد را باید از باشگاه پرسپولیس دریافت کند.گل محمدی از مبلغ قرارداد این فصل خود 30 درصد دریافت کرده و باید 
20 درصد دیگر هم دریافت کند ضمن اینکه از آپشن های فصل قبل هم 50 درصد طلب دارد که سر جمع مبالغ مربوط به این طلب ها عدد بزرگ و قابل توجهی خواهد شد.در عین حال 
قبلًا گفته شده بود بازیکنان و کادر فنی پرسپولیس از دو فصل قبل هم درصد ناچیزی از رقم قراردادشان طلب دارند که باید دید این طلب شامل یحیی گل محمدی هم می شود یا بقیه 
اعضای تیم این درصد جزئی را طلب دارند. به هر حال به نظر می رسد باشگاه پرسپولیس و یحیی گل محمدی درباره میزان و نحوه پرداخت این مبالغ تا دو سه روز آینده توافق کنند و 

جدایی این مربی از پرسپولیس با خوشی و بدون خاطره تلخ از حیث مدل پایان همکاری طرفین اتفاق بیفتد.

طلب یحیی از 
پرسپولیس: 50 درصد 
آپشن +20 درصد قرارداد

   ابراز همدردی استقلالی ها با مردم کرمان
به دنبال انفجاری که اخیراً در کرمان رخ داد و 
جمعی از هموطن های مان بر اثراقدام تروریستی به 
شهادت رسیدند، بازیکنان استقلال نیز در مقابل 
این فاجعه انسانی ساکت نماندند و با مردم کرمان 
ابرازهمدردی کردند. بازیکنان استقلال با انتشار 
متن هایــی در صفحه های رســمی خود ضمن 
محکــوم کردن این حادثه تروریســتی به مردم 
کرمان که این روزها به شدت داغدارند، تسلیت 
گفتند. باشــگاه استقلال هم در پیام جداگانه ای 

این فاجعه را محکوم کرده است.

  دیدار مسئولان آکادمی با میرشاد ماجدی
میرشاد ماجدی، رئیس هیأت فوتبال استان 
تهران تماشاگر ویژه دربی جوانان تهران بود و بعد 
از برگزاری این بازی نشستی با حضور مسئولان 
آکادمی دو باشگاه و همچنین مربیان برگزار کرد. 
در این نشست صحبت های مناسبی درباره رشد و 
ارتقای سطح کیفی مسابقات فوتبال پایه تهران 
میان حاضران انجام شــد. قرار اســت ارتباطات 
دو ســویه میان هیأت فوتبال و باشــگاه ها قوت 
بگیرد. لازم به یاد آوری است که علی خطیر نیز 
بازی اســتقلال مقابل رقیب سنتی را از نزدیک 

تماشا کرد.

   چرا جواب عنایتی را دادی؟
بسیاری از پیشکسوتان استقلال از اظهارات 
اخیر جواد نکونام علیه رضــا عنایتی دلخورند. 
نکونام در نشســت خبری بعد از بازی با پیکان 
در پاســخ به صحبت های عنایتی که گفته بود 
استقلال تیم پرمهره ای است اعلام کرد که عنایتی 
هــم تیم پرمهره المپیک ایران را حذف کرد که 
این اظهارات مورد انتقاد بسیاری از پیشکسوتان 
اســتقلال قرار گرفت. استقلالی ها معتقدند که 
نکونــام نباید آن طور علیه عنایتی موضع گیری 
می کــرد و آب را به آســیاب رقبای اســتقلال 
می ریخت و یک اختلاف درونی را رقم می زد. شاید 
اگر نکونام از خود خویشتن داری به خرج می داد 
و مشــاوره های بهتری به او داده می شد خودش 
را وارد این ماجرا نمی کرد اما سرمربی استقلال 
بی جهت خود را در یک بازی بیهوده انداخت تا 
عنایتی نیز به طعنه از او به عنوان پیشکســوت 

باشگاه پاس یاد کند و وعده پاسخگویی دهد. 

  مذاکرات جدی با سه بازیکن جدید
یحیی گل محمدی پیش از سفر به رفسنجان 
و دیدار مقابل شــاگردان ساکت الهامی لیست 
خود را به باشگاه داده و خواهان مذاکره و انتقال 
آنها به جمع سرخ پوشان شده بود.اکنون باشگاه 
پرســپولیس و رضا درویش در دو روز گذشــته 
مذاکرات جــدی خود را با ســه بازیکن دنبال 
کرده اند و در این مسیر توافقات ابتدایی در زمینه 
انتقال به جمع سرخ پوشــان را کسب کرده اند. 
درویش در این زمینه قصد دارد طی ساعات آتی 
مذاکرات با باشــگاه هایی که این بازیکنان تحت 
قرارداد با آنها هســتند را نیز دنبال کند و زمینه 

قطعی انتقال را فراهم سازد. 

 پرونده لوکادیا بسته شد؟
هواداران پرسپولیس در فضای مجازی بسیار 
مشتاق بازگشت یورگن لوکادیا به این تیم هستند 
اما به نظر می آید این اتفاق رخ نخواهد داد. اول 
اینکه اســتور ی های متعددی کــه لوکادیا علیه 
کشورمان در صفحات اجتماعی خود گذاشت کار 
او را برای اجازه ورود به کشورمان خیلی سخت 
کرده اســت تا حدی که به رضا درویش گفته اند 
بی جهت خودش را درگیر این مسأله نکند. مسأله 
مهم تــر اینکه لوکادیا اعلام کرده فقط با قرارداد 

یک سال و نیمه به ایران می آید.

  حادثه تلخ و دردناک بود، 
آنقدر که فراموش کردیم 

روز ولادت را به حاج قاسم 
تبریک بگوییم. از قبل 

یاد گرفتیم شهادت در راه 
خدا، تبریک دارد اما این 

حادثه آنقدر دردناک بود، 
که باید تسلیت می گفتیم، 
به رهبر عزیزمان، به حاج 

قاسم، به مردم مقاوم 
و همیشه در صحنه، به 

کسانی که قلب شان در فراق 
عزیزان مان درد گرفت.

قلب ورزش برای کرمان تپید

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  همه چیز خوب بود، باز هم صحبت از سردار دل ها بود و تدارک برای بزرگداشت چهارمین سالگرد شهادت حاج قاسم. اما امسال 
با سه سال گذشته تفاوت داشت، سالگرد مبارک حاج قاسم با روز ولادت دختر گرامی پیامبر اسلام )ص( همزمان شده بود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/10/17
شماره : 1561

مثل روزهای جنگ تحمیلی که رزمندگان شهادت همرزمان شان را به خانواده های آنها تبریک می گفتند، سالگرد شهادت 
حاج قاسم را باید به همدیگر تبریک می گفتیم تا با تبریک روز مادر و ولادت حضرت زهرا)س( عجین شود. همه چیز خوب 
بود برای تبریک آماده می شدیم، تبریک به مادرانی که حاج قاسم ها را به ایران اسلامی تقدیم کرده و می کنند، تبریک به 

دخترانی که برای آینده این کشور، حاج قاسم ها تربیت خواهند کرد. 
خیلی از هموطنان مان خودشــان را به کرمان رســانده بودند تا از نزدیک روز ولادت بانوی دو عالم را به حاج قاســم 
تبریک بگویند، امســال انگار اصلًا خبری از تســلیت نبود، با ارادتی که از حاج قاســم به حضرت زهرا)س( سراغ داشتیم، 
به یقین حاج قاســم هم منتظر تبریک بود، حاجی هم دوســت داشــت با این تقارن مناســبت شهادت خودش و ولادت 
حضرت زهرا)س(، ســر زبان مردم تبریک باشــد. اما تاریخ نشــان داده است دشمنان این مرز و بوم، نه شادی این مردم را 
تحمل می کنند و نه عزای آنها، برای آنها دشــمنی با مردم انقلابی، ولایتمدار و اســلامی و ایرانی کشــورمان زمان و مکان 
 نمی شناسد، همانطور که در مرام آنها سراغی از جوانمردی نیست و وقتی سیلی محکمی می خورند، سلاح خود را به سمت

 مردم، زنان و کودکان می گیرند.
 طی ماه ها، هفته ها و حتی روزهای اخیر دشمنان کشورمان سیلی محکمی خورده اند و به زوال خود نزدیک تر شده اند، 
پس باید کاری کنند، مثل اجداد پلیدشــان باید دســت به کشتار مردم، زنان و کودکان بزنند اما هنوز نیاموخته اند که این 
مردم، ترسی از مرگ ندارند و برای دین، کشور و امام شان همیشه آماده شهادت هستند. دشمنان پلید باز هم نقشه کشیدند، 
باز هم پلیدی شــان را به رخ جهانیان کشیدند، انســان هایی را که در شوق رسیدن به مزار حبیب گام برمی داشتند، نشانه 
رفتند و بســیاری از مردم کشــورمان در کرمان را به خاک و خون کشــیدند. حادثه تلخ و دردناک بود، آنقدر که فراموش 
کردیم روز ولادت را به حاج قاسم تبریک بگوییم. از قبل یاد گرفتیم شهادت در راه خدا، تبریک دارد اما این حادثه آنقدر 
دردناک بود، که باید تسلیت می گفتیم، به رهبر عزیزمان، به حاج قاسم، به مردم مقاوم و همیشه در صحنه، به کسانی که 

قلب شان در فراق عزیزان مان درد گرفت.
 دشمنان در چند سال اخیر نه تنها در مواقع سخت و سیلی خوردن از ایران اسلامی، دست به کشتار مردم زده اند، بلکه 
تلاش و هزینه های زیادی کردند تا بتوانند بین مردم تفرقه نیز بیندازند، اما خدا را باید شاکر باشیم که دشمنان این مرز و 
بوم از احمق ها هستند و هنوز درک نکرده اند که این مردم با چنین جنایت هایی، هوشیارتر و متحدتر می شوند. در چند روز 
اخیر که مردم کشورمان بویژه مردم استان کرمان عزادار شدند، ورزشکاران، فوتبالیست ها و در کل جامعه ورزش کشورمان 
در کنار آنها بودند و هستند. در چند روز اخیر قلب ورزش برای کرمان تپید و ورزشکاران رشته های مختلف کشورمان، شال 
عزا بر گردن انداختند تا نشــان دهند با همه وجود در کنار مردم عزادار کشــورمان هستند. وزیر ورزش و جوانان کشورمان 
در ساعات نخست، این حادثه تروریستی را محکوم کردند و به داغدیدگان تسلیت گفتند. وزیر ورزش و جوانان نوشته بود: 

»این حرکت ناجوانمردانه بار دیگر راه روشــن مکتب سردار دل ها را ثابت کرد و قطعاً عزم و 
اراده  جدی مردم در مســیر حفظ ارزش های انقلاب اســلامی را در دفاع از ولایت و مقاومت 
افزون تر از گذشــته خواهد کرد.« ملی پوشان فوتبال کشورمان با تسلیت به مردم کرمان، در 
فضای مجازی و حقیقی محکومیت این اعمال را فریاد کشــیدند و نشــان دادند که همیشه 
در کنار مردم هســتند. پیام های تسلیت امیر قلعه نویی، علی دایی، یحیی گل محمدی، جواد 
نکونام، باشگاه های پرســپولیس، استقلال و ...، فدراسیون های مختلف ورزشی مثل والیبال، 
کشــتی، وزنه برداری، شــطرنج، زورخانه ای و کشتی پهلوانی، قایقرانی و ... همه و همه باعث 
تســلی خاطر بازماندگان این واقعه تلخ بود. ورزشــی ها یکصدا و یکدل کنار مردم کشورمان 
و کرمان بودند تا نشــان دهند بعد از گذشــت قریب به 5 دهه از عمر انقلاب اسلامی، مردم، 
جوانان، نوجوانان و ورزشــکاران این کشــور در کنار هم هستند و آنها نیز داغدار هستند. به 
طور حتم این همبستگی و این اتحاد، خاری در چشم دشمنان خواهد بود و در این موضوع 

هم ورزشکاران به وظیفه خود عمل کردند.

  پیام  تسلیت وزیر ورزش و جوانان
هاشمی: ملت ایران بر توطئه  خباثت آمیز دشمنان فائق خواهد آمد

کیومرث هاشــمی حادثه  تروریستی در گلزار شهدای کرمان را محکوم و شهادت تعدادی 
از هموطنان عزیز را تسلیت گفت.

متن پیام به شرح زیر است:
جنایت شقاوت آمیز در گلزار شهدای دیار کریمان که به شهادت و مجروح شدن زائران بی 
گناه مزار شهید عالی مقام حاج قاسم سلیمانی انجامید، دل ها را اندوهگین و داغدار کرده است.

این حرکت ناجوانمردانه بار دیگر راه روشــن مکتب سردار دل ها را ثابت کرد و قطعاً عزم 
و اراده  جدی مردم در مسیر حفظ ارزش های انقلاب اسلامی را در دفاع از ولایت و مقاومت 
افزون تر از گذشته خواهد کرد.شهادت جمعی از هموطنان عزیز را به حضرت ولی عصر عج الله 
تعالی فرجه الشریف، رهبر معظم  انقلاب مدظله العالی، خانواده های عزادار این حادثه، مردم مؤمن 
کرمان و همه  ملت ایران تسلیت می گویم و شفای مجروحان را از خداوند متعال مسألت دارم.

بــا توکل بر خداونــد قهار، ملت ایران بر توطئه  خباثت آمیز دشــمنان فائق خواهند آمد، 
ان شاءالله.

 تسلیت بازیکنان تیم ملی فوتبال
علیرضا بیرانوند، پیام نیازمند، احســان حاج صفی، ســعید عزت اللهی و محمد محبی نیز 
با انتشــار استوری در شــبکه های اجتماعی، عملیات تروریستی در کرمان را محکوم کرده و 

شهادت هموطنان مان را تسلیت گفتند.

  پیام تسلیت امیر قلعه نوعی
امیر قلعه نویی هم با انتشــار یک اســتوری در شــبکه های اجتماعی، شهادت جمعی از 

هموطنان مان در عملیات تروریستی کرمان را تسلیت گفت.

  انوشیروانی: این فاجعه را تسلیت می گویم
ســجاد انوشیروانی، رئیس فدراســیون وزنه برداری در پیامی نوشــت: شهادت مظلومانه 
تعدادی از هموطنان عزیزمان در حادثه تروریســتی زائران گلزار شــهدای کرمان را تسلیت 

عرض می نماییم.

 یک دقیقه سکوت و تسلیت ملی پوشان فوتبال
ملی پوشــان تیم ملی فوتبال ایران،  حملات تروریستی در گلزار شهدای کرمان و شهادت 

جمعی از هموطنان را با انتشار یک استوری در فضای مجازی تسلیت گفتند.
همچنین تمرین تیم ملی فوتبال در کیش با یک دقیقه سکوت و قرائت فاتحه ملی پوشان 

در پی شهادت تعدادی از هموطنان در انفجارهای تروریستی کرمان، آغاز شد.

 جامعه ورزش در کنار مردم
ظهر چهارشنبه بود که طی یک عملیات تروریستی در گلزار شهدای کرمان و مسیر زائران 
سردار شهید حاج قاسم سلیمانی، 2 انفجار رخ داد که به دنبال آن جمعی از هموطنان بیگناه 
شهید و مجروح شدند.بلافاصله بعد از این اقدام تروریستی جامعه ورزش با محکوم کردن این 
جنایت با انتشار پیام های تسلیت نسبت به این فاجعه دلخراش واکنش نشان دادند و با مردم 
بویژه مردم داغدار و عزادار همدردی کردند.ســتاره های ورزشی بار دیگر در این فاجعه ثابت 
کردند که همیشــه در کنار مردم هســتند. سیل پیام های تسلیت و همدردی با مردم زمانی 
اوج گرفت که برخی ها تلاش کردند با دهن کجی به این اتفاق روی زخم مردم نمک بپاشند 
و همین سبب شد تا ورزشی ها بیشتر پای کار بیایند و در قبال این رفتار جبهه گیری کنند.

شــاید بهترین و تندترین واکنش برای علی سامره سرپرست باشگاه استقلال بود که اصلیت 
کرمانی دارد و نتوانست در قبال بی احترامی به مردم دیارش ساکت باشد و با تندترین الفاظ 

به هتاکان تاخت. 

بپاخیزی تازه فوتبال اصفهان
بالانشینی سپاهان اصفهان در جدول رده بندی لیگ برتر فوتبال کشور و نمایش های دور 
از انتظار ذوب آهن که یکی از 6-5 تیم نخست جدول بوده، بپاخیزی تازه و مجدد فوتبال 
این استان را گواهی می دهد.سپاهان البته در اکثر فصول یک مدعی طراز اول بوده اما سر 
برآوردن ذوبی ها پس از سه- چهار فصل توأم با کم فروغی فرایندی باارزش و کامل کننده این 
رنسانس بوده است. محافل فوتبالی سپاهان را به دلیل جمع آوری کهکشانی از ستاره ها به 
قیمت زیر پا گذاشتن »فیرپلی مالی« به کرات محکوم کرده اند و برخی آگاهان می گویند 
جایگاه فعلی ذوبی ها هم به سبب نداشتن پرسنل کافی قابل حفظ کردن نیست و این 
تیم در نیم فصل دوم به رده های پایین تر جدول درخواهد غلتید اما اگر رده بندی فعلی را 
که پایانی بر نیم فصل اول است، مبنا قرار بدهیم، هر دو تیم اصفهانی گل کاشته اند و یک 

بار دیگر این شــهر و استان را بر بلندای فوتبال کشور نشانده اند.دورنمای نیم فصل دوم 
لیگ نیز برای این دو تیم آنقدرها ناامیدکننده نیست که برخی تصور می کنند. سپاهان 
با توجه به تعطیلی طولانی مدت بین دو نیم فصل فرصت به اندازه کافی دارد تا با ترمیم 
متن قرارداد شماری از بازیکنان کلیدی اش و تبدیل ارقام آن به بیلان هایی همسو با قواعد 
مالی لیگ، مجوز استفاده مجدد از آنها را بگیرد و مصدومانش را هم بازیابد که یکی از 
آنها، امید نورافکن است که البته دو هفته ای است به میدان ها برگشته و در دو بازی آخر 
طلایی های اصفهان در نیم فصل اول در دقایقی از وی استفاده شد. ابقای ژوزه مورایس 
در اصفهان هم در حالی که گفته می شد او به سبب بی نظمی های حاکم بر لیگ قصد 
بازگشت به زادگاهش )پرتغال( را دارد، خبر خوبی برای سپاهانی ها است زیرا او به سبب 

کار مستمر طی دو فصل اخیر با شرایط فنی بازیکنان کاملاً آشنا است و بهترین تصمیم 
گیرنده برای آنها به حساب می آید و می تواند جایگاه رفیع شان را حفظ کند. در صورتی 
که مورایس می رفت، حتی انتخاب بهترین گزینه های وطنی برای رهبری زردپوشــان 
اصفهانی می توانست تبعاتی نامناسب داشته باشد زیرا فردی تازه وارد برای خو گرفتن با 
شرایط سپاهان به زمان زیادی نیاز پیدا می کرد و آشنایی او دیرتر از آن حاصل می آمد که 
بهره هایش در نیم فصل دوم لیگ بیست و سوم قابل حصول و بهره برداری باشد.ذوب آهن 
نیز می تواند کم و بیش مطمئن باشد که به لطف حضور محمد ربیعی در سکان هدایتش 
مربی ای را در اختیار دارد که »فوت و فن« کار در فولادشهر را به سرعت آموخته و قاعدتاً 
در نیم فصل دوم هم کار را برای سفید و سبزهای اصفهانی کم و بیش »درخواهد آورد.«
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دلار  50.700

یورو 56.300

پوند  63.800

درهم  13.780

لیر  1.710

سکه  تمام  30.050.000

سکه نیم  16.050.000

سکه ربع  10.760.000

سکه یک گرمی  6.090.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

 یک عقبگرد بی موقع 
برای طلا!

عاطفه دهقانی   | طراحان دنیای دیجیتال 
نخســتین تصاویر از تویوتا استات ۲۰۲۵ را با 
ذوق و خلاقیت هنری خود منتشر کردند. آیا تویوتا به فکر 
تولید چنین خودرویی به عنوان نسخه جمع و جور هایلوکس 

است؟
خودروســازان ژاپنی علاقه زیادی به تولید پیکاپ های 
جذاب و جمع و جور دارند. به نظر می رسد به زودی طرفداران 
تویوتا هایلوکس ذوق زده خواهند شد؛ چرا که پیکاپ جمع و 
جور و جدیدی به نام استات در راه است. طراحان خوش ذوق 
موفق به طراحی رندرهایی از تویوتا اســتات ۲۰۲۵ شده اند 

که تماشای آنها خالی از لطف نیست.
قرار است تویوتا Stout ژاپنی تبدیل به رقیب سرسختی 
برای ماوریک و ســانتاکروز شــود و با چنیــن بزرگانی به 
رقابت بپردازد. همه می دانیم که شرکت بزرگ تویوتا سبد 
محصولات غنی و پرباری دارد؛ اما سیاســت این خودروساز 
تولید ماشــین های به روز و مدرن متناسب با نیازهای روز 

بازار و سلایق مشتریان است و برای تحقق این هدف بی کار 
نمی نشیند.

تویوتا به عنوان برندی پویا و فعال موفق شده در بازارهای 
پرفروشــی مثل آمریکا به عرضــه محصولاتی نظیر تویوتا 
پریوس، کــرولا، کمری و میرای بپردازد. همچنین در بازار 
شاســی بلندها و کراس اوورهای جذاب هم با خودروهایی 
مثل کرولا کــراس، راو ۴، هایلندر و ونزا حرف های زیادی 

برای گفتن دارد.
تنها حوزه ای که ژاپنی ها کمتر به آن ورود کرده اند، وانت 
پیکاپ هاســت. تویوتا در این کلاس از خودروها نمایندگان 
زیادی نــدارد و از بهترین محصولاتش می توان به توندرا و 
تاکوما اشاره کرد. به همین دلیل می توان به وضوح دریافت 
که تویوتا خودرویی برای این کلاس برنامه ریزی کرده و قصد 

ندارد شاسی بلند یا سدان وارد بازار کند.
علاوه بر این، طبق نظر کارشناســان خودرو، ژاپنی های 
تویوتا قصد رقابت با خودروی فورد ســری F را ندارند و به 

احتمال زیاد می خواهند در کلاس وانت های کامپکت یونی 
بادی فعالیت کنند. شــواهد و قرائن حاکی از این است که 
تویوتا به دنبال تولید وانت پیکاپ شاسی بلند کرولا کراس 

است و می خواهد نام آن را استات بگذارد.
به همین خاطر است که طراحان دنیای دیجیتال دست 
به کار شــده و رندرهایی مطابق بــا المان های این خودرو 
طراحی کرده اند. همان طور کــه ملاحظه می کنید تمامی 
تصاویــری که می بینید، ماحصل خلاقیت و ابتکار طراحان 
اســت و تویوتا درباره خودروی وانت پیکاپی به نام اســتات 

صحبت نکرده است.
گفتیم که خودروی فوق بر اســاس تویوتا کرولا کراس 
طراحی شــده و صرفاً رندر است. البته برای زیبایی هر چه 
بیشتر آن از خودروهای وانت پیکاپ توندرا و تاکوما نیز الهام 
گرفته شده که باید منتظر تأیید این اخبار توسط خود تویوتا 
باشیم. آیا ژاپنی ها سودای ساخت خودرویی برای رقابت با 

سانتاکروز و ماوریک دارند؟

»سرگذشت اروپا؛ روایتی تازه از رویدادهای هزاره دوم میلادی در 
اروپا« با تلخیص و گردآوری ابراهیم عسکری زاده منتشر شد.

 این کتاب که برگرفته از کتاب »اســلام و سکولاریســم« نوشته 
محمدحسین زورق است، در ۲۳۹ صفحه با شمارگان ۵۰۰ نسخه و 
قیمت ۱۳۹ هزار ضتومان در دفتر نشر فرهنگ اسلامی منتشر شده 
است.در سخن ابراهیم عسکری زاده آمده است: در سفرهای متعددی 
که به عنوان عضو اتحادیه جهانی مخابرات به  ژنو سوییس می رفتم، 
هربار بیش از گذشته این سوال در ذهنم نقش می بست که اروپا چگونه 
تبدیل به مهد تمدن و زیبایی و فناوری شده است و حال آنکه ما در 
خاورمیانه درگیر مشــکلات و تنازعاتی هستیم که غالبا توسط غرب 
برنامه ریزی شده است. این سؤال را که دلیل تاریخی منازعه و تقابل 
غرب با دنیای اســلام چیســت در کتاب های مختلف دنبال کردم تا 
جواب قانع کننده سؤال های خود را در کتاب »دو حرکت در تاریخ« 
اثر محمدحسین زورق یافتم. این کتاب که در ویرایش جدید خود با 
نام »اســلام و سکولاریسم از آغاز تا امروز« توسط دفتر نشر فرهنگ 

اســلامی چاپ شده است، همچون یک رمان جذاب اما واقعی که با 
قلمی شــیوا و استوار نوشته شده، خواننده را به عمق تاریخ می برد و 
پاسخ بسیاری از پرسش ها و ابهامات و نقاط تاریک تاریخ را با منابع 

فراوان و مستند و استدلال قوی می دهد.
 کتاب سرگذشــت اروپا خلاصه ای از آن کتاب ارزشمند است که 
سعی کرده ام با کمترین تغییر در جملات، وقایع تاریخی را کنار هم 

قرار بدهم تا سیر روند تاریخی کتاب حفظ شود.
 کتاب »سرگذشــت اروپا« روایتی تازه از وقایع هزاره اخیر است 
که در سه مقطع آندلس، قرون وسطی و نهایتا دوران مدرنیته به نقل 

روایت های تاریخی می پردازد. 
 در نوشته پشت جلد کتاب می خوانیم: این کتاب با نگاهی نو، به 
جریان شناسی هزاره دوم اروپا می پردازد. جریانی رازآلود که با فتح شبه 
جزیره ایبری توسط مسلمانان وارد اروپا شد و با سیاست کین آفرینی به 
جنگ های صلیبی و قرون وسطی رسید و سپس با هدایت انقلاب های 

بزرگ سکولار در غرب، بهشت لذت مادی و دین زدایی را رقم زد.

در پی افزایش بازده اوراق قرضه ی خزانه داری آمریکا 
و تقویت دلار آمریکا، قیمــت طلا )XAU/USD( در به 

پایین ترین حد یک و نیم هفته ی اخیر رسید.
 بــه نقــل از »اف ایکس اســتریت« در پی افزایش 
بازده اوراق قرضــه ی خزانه داری آمریکا و تقویت دلار 
آمریــکا، قیمت طلا )XAU/USD( در به پایین ترین حد 
یک و نیم هفته ی اخیر رسید.گفتنی است بازده اوراق 
قرضه ی ایالات متحده پس از گذشت دقایقی از نشست 
کمیته بازار آزاد فدرال )FOMC( در ۱۲ و ۱۳ دســامبر 
شــروع به کاهش کرد و بدیهی اســت که این موضوع 
در کنار لحن ضعیف تر بازارهای ســهام، به فلز گرانبها 
اجازه می دهد تا نه تنها در جریان نشست آسیایی روز 
پنج شنبه، کشش بیشتری را به دست آورد، بلکه برخی 
از خریــداران را در حوالی منطقه ۲۰۳۰ دلاری جذب 
کند.با این حال، این صورتجلسه هیچ سرنخی در مورد 
زمان شــروع کاهش نرخ بهره توسط فدرال رزرو ارائه 
نکرد. در همین راســتا، توماس بارکین، رئیس فدرال 
رزرو ریچمونــد، اظهار داشــت که افزایــش نرخ بهره 
همچنــان به عنوان گزینه ای بر روی میز باقی می ماند 
و به عنوان باد موافقی برای بازده اوراق قرضه ی ایالات 
متحده عمل می کند و مســلم است که می تواند علاوه 
بر رشد قیمت طلا، هر گونه روند نزولی معنادار را برای 

دلار آمریکا محدود کند.

   طلا و دلار
در عین حال، معامله گران همواره در صدد هستند تا 
به شفافیت بیشتر در مورد چشم انداز سیاستی فدرال 
رزرو دســت یابند. از ایــن رو، تمرکز بازار بر داده های 
کلیــدی همچون جزئیات اســتخدام ماهانه ی ایالات 
متحده باقــی می ماند که در قالب گــزارش حقوق و 
دستمزد غیرکشاورزی )NFP( در روز جمعه ارائه خواهد 
شــد.افزون بر آن، سند اقتصادی ایالات متحده در روز 
پنج شنبه، که شامل گزارش ADP در مورد اشتغال در 
بخش خصوصی و مطالبات معمول اولیه ی بیکاری است، 
به منظور فرصت های تجاری کوتاه مدت زیر ذره بین قرار 
خواهــد گرفت. با این وجود، تردیدها در مورد احتمال 
کاهش زودهنگام نرخ بهره توســط فدرال رزرو ممکن 
است معامله گران را از شرط بندی های صعودی تهاجمی 
در مورد قیمت طلای بدون بازده باز دارد و از این رو، 
پیش از تأیید اینکه روند نزولی یک هفته ای ادامه داشته 

است، باید موضع احتیاط را رعایت کرد.

  طلای بدون بازده
تحلیل تکنیکال: قیمت طلا هم اکنون ممکن است در 
نزدیکی منطقه افقی ۲۰۴8 الی ۲۰۵۰ دلار با مقاومت 
روبرو شود.از منظر تکنیکال، شکست یک شبه و پذیرش 
سطحی کمتر از ۲۰۵۰-۲۰۴8 دلار مقاومت تبدیل شده 
به حمایت، به نفع معامله گران نزولی است. مع الوصف، 
نوسانگرهای نمودار روزانه همچنان در محدوده ی مثبت 
قرار دارند و احتیاط لازم را می طلبند. بنابراین، عاقلانه 
اســت که قبل از اتخاذ موقعیت برای حرکت کاهشی 
بیشتر، منتظر فروش بعدی در زیر کف قیمت نوسانی 

یک شبه، در حدود منطقه ۲۰۳۰ دلاری باشیم.

 تسلا بیش از ۱.۶۲ میلیون خودرو فروخته شده در چین 
را برای حل مشکلی در سیستم اتوپایلت، فراخوان کرد.

تسلا تقریباً تمامی خودرو های فروخته شده اش در چین 
را که تعدادشــان به حدود ۱.۶۲ میلیون می رسد، به دلیل 
مشکلی در سیستم کمک راننده ی اتوپایلت، فراخوان کرده  
اســت.فراخوان تســلا، خودروهای مــدل S، مدل X، مدل 
۳ و مــدل Y را دربرمی گیرد و از طریق یک به روزرســانی 
نرم افزاری رایگان OTA انجام می شــود. فراخوان های تسلا 

تقریباً همیشه نرم افزاری هستند و خبری از بازگشت خودرو 
به کارخانه نیست.

فراخوان مورد بحث در پــی آن صورت گرفت که یکی 
از ارگان های نظارتی چین درباره ی سوءاستفاده از سیستم 
اتوپایلت خودروهای شرکت ایلان ماسک توسط رانندگان و 

در نتیجه افزایش خطر تصادف، هشدار داد.
تسلا در اقدامی عجیب تمام خودروهای فروخته شده در 

چین را فراخوان کرد!

تسلا در اقدامی عجیب تمام 
خودروهای فروخته شده در چین 
را فراخوان کرد!

نخستین تصاویر از تویوتا استات نخستین تصاویر از تویوتا استات ۲۰۲۵۲۰۲۵

انتشار »سرگذشت اروپا«انتشار »سرگذشت اروپا«

یک نظرســنجی جدید نشــان می دهد که 
هوش مصنوعی می تواند انســان ها را به سوی 

انقراض سوق دهد.
 به نقل از دیلی میل، بسیاری از کارشناسان 
فناوری هشــدار داده اند که هوش مصنوعی در 
مسیر تخریب و نابودی قرار دارد، اما یک بررسی 
جدید از محققان برتر احتمال انقراض انسان را 

مشخص کرده است.
از  بین المللــی  دانشــمندان  از  گروهــی 
۲۷۷8 متخصــص هوش مصنوعــی در مورد 
 آینده این سیســتم ها ســوال کردنــد و پنج 
درصــد گزارش کردند که این فناوری منجر به 

فروپاشی خواهد شد.
امــا از هــر ۱۰ محقق یک نفــر به موضوع 
ترســناک تری اشاره کرد و آن وجود ۲۵ درصد 
شانس نابودی بشر توسط هوش مصنوعی بود.

کارشناســان ســه دلیل احتمالی را در این 
مورد ذکر کردند. هوش مصنوعی به گروه های 
تهدیدکننده اجازه می دهد ابزارهای قدرتمندی 
مانند ویروس های مهندســی شــده بســازند، 
حاکمان مستبد از هوش مصنوعی برای کنترل 
جمعیت خود استفاده می کنند و سیستم های 
هوش مصنوعی نابرابری اقتصادی را بدتر می کند.

کنتــرل و تنظیم هــوش مصنوعی تنها راه 
حل برای محافظت از انســان است و اگر هوش 
مصنوعی تنظیم نشود، محققان تخمین می زنند 
که ۱۰ درصد احتمال دارد که ماشین ها تا سال 
۲۰۲۷ در همه وظایف از انســان ها بهتر عمل 
کنند و این احتمال تا سال ۲۰۴۷ به ۵۰ درصد 

افزایش خواهد یافت.
در این نظرسنجی از کارشناسان درباره چهار 
شــغل خاص که کاملا خودکار می شوند، سؤال 
شد و پاسخ دریافت کردند که احتمال ۵۰ درصد 
وجود دارد که هوش مصنوعی تا سال ۲۱۱۶ به 

طور کامل همه چیز را تصاحب کند.
از  یکــی   ،)Katja Grace(گریــس کاتیــا 
نویسندگان این مطالعه، به نیوساینتیست گفته 
است: این یک نشانه مهم است که اکثر محققان 
هوش مصنوعی غیرممکن نمی دانند که هوش 

مصنوعی پیشرفته بشریت را نابود کند.
تقریبــا ۵8 درصــد از محققان نســبت به 
تصاحب هوش مصنوعی خوشــبین تر بودند و 
گفتند تنها پنــج درصد احتمال دارد که باعث 

انقراض انسان شود.
سازمان ملل متحد پیش از این هشدارهایی 
را در مورد اســتفاده گروه های تروریســتی از 
هوش مصنوعی برای اهداف مخرب به اشتراک 

گذاشته است.
اثبات شــده که در دنیای جرایم ســایبری، 
هــوش مصنوعی ابــزار قدرتمندی اســت که 
می تــوان از آن بــرای پیشــبرد یا تســهیل 
 تروریســم و افراط گرایی خشونت آمیز منجر به

 تروریسم استفاده کرد.
مدیر ســازمان ملل متحد در گزارشــی از 
سازمان ملل گفت: اتومبیل های خودران، افزایش 
حملات ســایبری به زیرساخت های حیاتی، یا 
امکان گسترش ســخنان نفرت انگیز و تحریک 
به خشــونت به روشی ســریع تر و کارآمدتر از 
مواردی هســتند که توســط هوش مصنوعی 
می توان انجام داد. این در حالی است که در سال 
۲۰۲۳ ۳۷ درصد از کارگران با هوش مصنوعی 

جایگزین شدند.
صدهــا کارشــناس، از جمله ســم آلتمن، 
مدیر اجرایی شــرکت اپُــن ای آی)OpenAI( و 
دمیس حســابیس، مدیر اجرایــی دیپ مایند 
گوگل)Google DeepMind(، در ماه مه ســال 
گذشــته بیانیه ای در یک جمله صادر کردند و 
خواســتار کنترل و وضع مقررات بیشــتر برای 

هوش مصنوعی شدند.
در این بیانیه آمده است: کاهش خطر انقراض 
ناشــی از هوش مصنوعی باید در کنار ســایر 
خطرات اجتماعی مانند بیماری های همه گیر و 

جنگ هسته ای یک اولویت جهانی باشد.
حتی »پدرخوانده هوش مصنوعی«، جفری 
هینتــون، گفت که از ایجــاد هوش مصنوعی 
پشــیمان است اگرچه به نیویورک تایمز گفت: 
من خــودم را با ایــن بهانه دلــداری می دهم 
 که اگــر من ایــن کار را نمی کردم، شــخص 

دیگری این کار را می کرد.
هنوز ابهامات قابل توجهی در مورد تأثیرات 
بلندمــدت هوش مصنوعی وجــود دارد و این 
مطالعه اذعان دارد کــه پیش بینی حتی برای 

متخصصان نیز سخت است.
دلواپسی بشر باید برای اینده هوش مصنوعی  
زیادتر از حال باشــد و برای این موضوع برنامه 
ریزی دقیقتری انجام دهد تا در اینده گرفتار این 
مشکلات نشود که نظم جهانی به خطر بیفتاد. در 
حال حاضر شاید این موضوع زیاد برای بشر خطر 
ناک نباشد ولی در آینده قطعا نگرانی های برای 

زیست انسان به وجود خواهد آورد .

 احتمال انقراض بشر به
 دست هوش مصنوعی!

شاخص های نفت در 
مسیر رشد

نفت خام امروز با افزایش روبرو شــد و مسیر رشد 
جلسه ی معاملاتی قبل خود را ادامه داد. شاخص های 
نفتــی حــدود ۳ درصد رشــد داشــتند. بــه نقل از 
»اینوســتینگ« قیمت نفت در روز پنج شنبه افزایش 
یافت و مسیر رشد قابل توجه خود در جلسه ی قبل را 
امتداد داد. در همین راستا، نفت برنت نیز با ۳8 سنت 
یــا ۰.۵ درصــد افزایش به ۷8.۶۳ دلار در هر بشــکه 
رسید، در حالی که قیمت آتی نفت خام وست تگزاس 
اینترمدیت آمریکا با ۵۲ ســنت یا ۰.۷ درصد افزایش 

به ۷۳.۲۲ دلار رسید.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/10/17
شماره : 1561

فیلم سینمایی »توچال« راهی اکران می شود.
 فیلم ســینمایی »توچال« به کارگردانی محمد آهنگرانی و 
تهیه کنندگی سیدمحســن جاهد از اواخر دی ماه امسال در 
سینماها اکران خواهد شد.این فیلم محصول سال ۱۳۹۶ بوده و 
پس از چند سال قرار است به نمایش عمومی برسد.در خلاصه 
داستان این فیلم درام آمده است: »عشق گاهی در یک ظهر داغ 
تابستان می آید و گاهی در عصر برفی یک روز زمستان. در انتهای 
روز آفتاب غروب و در گذر زمان برف ها آب خواهند شد اما عشق 
چون قله توچال استوار و با شکوه خواهد ماند.«در این فیلم پژمان 
بازغی، لیلا زارع، دیبا زاهدی، علی فرهنگی، شهاب شادابی، مانی 
طرلانی، امیر هدایتی و بیتا ایمانی بازی کرده اند.دیگر عوامل 
فیلم سینمایی »توچال« هم عبارتند از؛ نویسنده : علی تهرانی، 
مدیر فیلمبرداری: شهریار اسدی، طراح صحنه و لباس: جمشید 
آهنگرانی، تدوین : کاوه ایمانی، مدیر تولید : مجید بذر پاچ، صدا 
بردار: فرشید احمدزاده، صدا گذاری  سید محمود موسوی نژاد، 

موسیقی: بابک میرزا خانی، طراح گریم : علی بهرامی فر.

فیلمبرداری فیلم ســینمایی " قهرمان جندی شــاپور" به 
کارگردانی مهدی صاحبی و تهیه کنندگی ابوذر پور محمدی، 
محصول بنیاد فرهنگی روایت فتح به روزهای پایانی رسیده 
اســت.به گزارش از روابط عمومی بنیاد فرهنگی روایت فتح، 
فیلمبرداری این اثر بعد از تهران، اهواز، بســتان و آبادان، هم 
اکنون در شــهر شــوش ادامه دارد و روزهای پایانی خود را 
ســپری می کند.در این فیلم بازیگرانی چون مرتضی امینی 
 تبار ، الهام نامی ، نوید لایقی مقدم ، یوســف تیموری ، نهال

 دشتی ، محمد رشــنو و با هنرمندی نادر سلیمانی به ایفای 
نقش می پردازند.

فیلم سینمایی "قهرمان جندی شاپور" به زندگی دکتر شهید 
مجید بقایی دانشجوی نخبه پزشکی می پردازد که در سن ۲۳ 
سالگی به فرماندهی قوای یکم کربلا در راس جبهه های جنوب 
منصوب شد و در کنار شهید حســن باقری از طراحان اصلی 
عملیات فتح المبین و بیت المقدس بوده که منجر به آزادسازی 

بخش زیادی از خاک کشور از جمله خرمشهر گردید.

مریم اســمی خانی که این روزها فیلــم کوتاهش »وضعیت 
اورژانسی« اکران آنلاین شده، معتقد است: فیلمسازان با اکران 
فیلم های کوتاه می توانند در مواجهه با مخاطب باتجربه تر شوند.

مریم اسمی خانی کارگردان فیلم کوتاه »وضعیت اورژانسی« 
که به تازگی به صورت آنلاین اکران شــده است در گفتگو با 
ایسنا اظهار کرد: معمولاً تا امروز فیلم کوتاه همواره برای کسب 
درآمد به حضور در فستیوال ها و کسب جوایز متکی بوده و اگر 
نمایشی هم به صورت وی او دی داشــته درآمد بسیار اندکی 
برای فیلمساز حاصل شده و امروز اکران آنلاین فیلم های کوتاه 
می تواند گزینه دیگری برای حرفه ای تر شدن سینمای کوتاه 
باشد.او خاطرنشان کرد: آشنا شدن مخاطب عام با فیلم کوتاه 
می تواند به گســتردگی مخاطب فیلم کوتاه منجر شود و این 
بسیار ارزشمند است. در تجربه اکران »وضعیت اورژانسی« با 
موارد جالبی مواجه شدم که به عنوان مثال می توانم به پیام های 
خصوصی که برایم ارسال می شود و نظرات مخاطبان در پلتفرم 

فیلم نت اشاره کنم.

 »توچال« با پژمان بازغی 
در سینما

بازیگران “ قهرمان جندی  
شاپور” معرفی شدند

 روایتی از یک 
»وضعیت اورژانسی«

به دنبال عدم تحقق رویکردهــای دولت برای تنظیم بازار 
خودرو، شاهد افزایش شدید قیمت خودروهای وارداتی در دی 
ماه ۱۴۰۲ هســتیم. محصولات برندهای مختلف به چه میزان 

افزایش قیمت داشته اند؟
بــا توجه بــه اخبار خودرو و آمار واردات خــودرو به بازار و 
نحــوه عملکرد دولت در این زمینه در دی ماه ۱۴۰۲ شــاهد 
افزایش شدید قیمت خودروهای وارداتی در بازار ایران هستیم. 
همین مشخص نبودن رویکرد دولت برای تنظیم بازار از طریق 
خودروهای وارداتی چنین بلایی را بر ســر بازار داخلی آورده و 
قیمت محصولات وارداتی با جهشی چند صد میلیونی، به طور 

نجومی افزایش پیدا کرده است.
در بازار خودروهای وارداتی کره ای، کیا اسپورتیج با افزایش 
قیمت ۳۰۰ میلیون تومانی به نسبت ماه های گذشته به قیمت ۴ 
میلیارد و ۹۵۰ میلیون تومان رسید. کیا سراتو با افزایش قیمت 
۱۰۰ میلیون تومانی به قیمت ۳ میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان 
رسید که تقریبا نزدیک به قیمت 8 ماه پیش این خودرو است.

هیوندای سانتافه نیز به عنوان خوش فروش ترین شاسی بلند 
بازار ایران بــا افزایش قیمت ۲۰۰ میلیون تومانی به قیمت ۴ 
میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان رسید. قیمت هیوندای النترا نیز 
هم اکنون در بازار در حدود ۲ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان است.

افزایش شدید قیمت خودروهای 
وارداتی در بازار ایران 
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